
سخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اسلامی از برگزاری جلسه این کمیسیون با وزیر 
راه و شهرسازی درباره سامانه املاک و اسکان خبر 
داد و گفت: کمیسیون اصل نود همچنین جلسه 
ای با وزیر کشــور درباره آخرین وضعیت صدور 
کارت ملی هوشمند و نارضایتی های مردم نسبت 

به تعویق در صدور کارت ملی برگزار کرد.
علی خضریان در گفت و گو با ایســنا گفت: این 
جلسه به منظور بررسی آخرین وضعیت سامانه 
املاک و اســکان و با توجه به آغاز فصل بودجه و 
پیش بینی های مالیاتی در بودجه سال ۱۴۰۱ و 
وابسته بودن موضوع اخذ مالیات از خانه های خالی 
به سامانه املاک و اســکان و با حضور وزیر راه و 
شهرسازی، مسئولان ارشد سازمان امور مالیاتی، 
شرکت ثبت اسناد و املاک، شرکت پست و سایر 

دستگاه های ذیربط برگزار شد.
وی افزود: ابتدا وزیر از آخرین وضعیت ســامانه، 
گزارشی ارائه کرد. همچنین آماری درخصوص 
میزان مشــارکت مردم در خوداظهاری املاک و 
واحدها در این ســامانه و در زمان موعد مقرر به 

اطلاع اعضای کمیسیون رســید. نماینده مردم 
تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس یازدهم تصریح کرد: از آنجایی که اتصال 
دستگاه های مرتبط نظیر وزارت علوم، شهرداری 
کلانشهرها، آموزش و پرورش، وزارت نیرو و توانیر، 
سازمان ثبت و حتی ســازمان امور مالیاتی هنوز 
به سامانه املاک و اسکان به صورت کامل انجام 
نشده، مقرر شد وزارت راه و شهرسازی ظرف یک 
هفته با برگزاری جلســات هماهنگی مقدمات 
اتصال این سازمان ها را به ســامانه جامع فراهم 
کند. همچنین موضوع تبلیغات برای تشــویق 
مردم به ثبت نام در این ســامانه و آگاهی بخشی 
برای عواقب عدم مشارکت و خوداظهاری را نیز 
در برنامه قرار داده و درخصوص آن به کمیسیون 

گزارشی ارائه دهد.
وی با اشــاره به اینکه مهلت قانونی ثبت نام در 
سامانه اســکان و املاک به پایان رسیده است، 
گفــت: از آنجایی که مهلت ثبت نام در ســامانه 
یکبار تا پایان آذرماه تمدید شده، نیاز است پس 
از فراخوان با تصمیم شورای هماهنگی اقتصادی 

ســران قوا، یکبار دیگر فرصت ثبــت نام در این 
سامانه مهیا شود، لذا مقرر شد وزیر این موضوع را 
نیز پیگیری و مراتب را به کمیسیون گزارش کند.

سخنگوی کمیســیون اصل نود افزود: در بخش 
دیگری از این جلسه، آخرین وضعیت صدور کارت 
ملی هوشــمند و نارضایتی های مردم نسبت به 
تعویق در صدور کارت ملی و عدم دریافت خدمات 
وابسته به کارت ملی توســط برخی سازمان ها با 

حضور وزیر کشور مورد بررسی قرار گرفت.
خضریان تصریح کرد: در این جلسه رئیس سازمان 
ثبت احوال کشور نیز گزارشی در خصوص میزان 
ثبت نام مردم و افراد در انتظار دریافت کارت ملی 
هوشمند ارائه کرد و براساس این گزارش تاکنون 
۹ میلیون نفر منتظر دریافت این کارت هستند 
و مسائل و مشــکلات مرتبط با این تاخیر مورد 
واکاوی قرار گرفت. البته در برخی از گزارشــات 
یکی از علت های تاخیر صــدور کارت ها موضوع 
تحریم مطرح شده بود اما در جلسه مشخص شد 
بخش اعظم تاخیر در صدور کارت موضوع عدم 

اختصاص اعتبارات به وزارت کشور است.

به موجــب قانون، همه مجموعه ها، شــرکتها و 
سازمانهای مشــمول قانون کار باید حداقل دو 
ماه و حداکثر ســه ماه پایه حقــوق را به عنوان 
 عیدی و پــاداش بــه کارگــران و نیروهای کار 

خود بپردازند.
به گزارش ایســنا، بر اســاس قانــون مربوط به 
تعیین عیدی و پاداش ســالانه کارگران شاغل 
در کارگاه های مشــمول قانون کار مصوب سال 
۱۳۷۰، کلیه کارفرمایان کارگاه های مشــمول 
قانون کار مکلفند به هر یــک از کارگران خود به 
نسبت یک سال کار، معادل ۶۰ روز آخرین مزد  به 

عنوان عیدی و پاداش بپردازند.
مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از کارگران 
نباید از معادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه قانونی 
تجاوز کند؛ البته پرداخت عیــدی به کارگرانی 
که کمتر از یک سال در کارگاه ها مشغول به کار 
بوده اند هم الزامی اســت و به موجب تبصره یک 
ماده واحده مذکور، مبلغ پرداختی به کارگرانی 
که کمتر از یک ســال در کارگاه کار کردند باید 
به مآخذ ۶۰ روز مزد و به نســبت ایــام کارکرد 

در سال محاسبه شــود. تمام کارکنان مشمول 
قانون کار که طبــق تعریف این قانــون، کارگر 
شناخته می شــوند، مشــمول دریافت عیدی و 
پاداش پایان سال هســتند و عیدی آنها متفاوت 
 از میزان عیدی کارکنان دستگاههای اجرایی و 

دولتی است.
قانون کار برای عیدی آخر سال کارگران، سقف 
تعیین کرده است؛ به این نحو که این میزان نباید 
از سه برابر حداقل حقوق مصوب شورای عالی کار 

بیشتر شود.
در واقع مبنــای تعیین عیدی پایان ســال همه 
کارگران و کارکنان مشمول قانون کار، حداقل دو 
و حداکثر سه برابر مصوبه دستمزد شورای عالی 
کار اســت و کارفرمایان باید دو ماه پایه حقوق را 
به عنوان حداقل عیدی و ســه ماه پایه حقوق را 
به عنوان حداکثر عیدی و پاداش آخر ســال به 

نیروهای کار خود بدهند.
با توجه به آنکه حداقل حقوق و دســتمزد سال 
۱۴۰۰ کارگران به دو میلیون و  ۶۵۵ هزار تومان 
افزایش پیدا کرد بنابر ایــن کارگرانی که حقوق 

پایه آنها به این میزان اســت، بــا در نظر گرفتن 
مصوبه سال ۱۳۷۰ مجلس و با احتساب دو برابر 
حداقل دستمزد، ۵ میلیون و ۳۱۰ هزار تومان و 
با احتساب سه برابر حداقل دستمزد،  ۷ میلیون و 

۹۶۵ هزار تومان  عیدی می گیرند.
کارگرانی که پایه حقوقشان از این میزان بیشتر 
باشــد، مبلغ عیدی آنها بیش از سقف پرداختی 

تعیین شده در مصوبه مذکور نخواهد بود.
مبنای محاسبه عیدی، یک ســال کاری است و 
کارگرانی که کمتر از یکســال در محل کار فعلی 
خود مشغول به کار هستند عیدی آنها به میزان 
تعــداد ماههــای پرداخت حق بیمه محاســبه 
می شود. این گروه از شــاغلان باید دو برابر پایه 
حقوق خود را تقسیم بر ۱۲ ماه و مجموع حاصل 

را ضربدر تعداد ماههای کارکرد خود کنند.
به گزارش ایسنا، شورای عالی کار اسفند ماه سال 
گذشته افزایش حداقل دســتمزد سال ۱۴۰۰ 
کارگران را ۳۹ درصد تصویب کرد و از یک میلیون 
و ۹۱۲ هزار تومان به دو میلیون و ۶۵۵ هزار تومان 

افزایش داد.

برخلاف قانون بودجه سال ۱۴۰۰، تاکنون حقوق ورودی 
در همه بخش ها مشابه ســال ۱۳۹۹ و با نرخ ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اخذ شده، اما حالا تغییر نرخ ارز محاسبه حقوق 
ورودی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ مجددا مطرح شده و به 
نظر می رسد با وجود انتقادات و هشدارها نسبت به تاثیر 

آن بر گرانی کالاها، سال آینده اجرا شود.
به گزارش ایسنا، بر اساس بند )ه( تبصره ۷ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱، نرخ ارز محاســبه ارزش گمرکی کالاهای 
وارداتی در همه موارد، از جمله محاسبه حقوق ورودی 
بر اساس نرخ ارز اعلام شــده بانک مرکزی، نرخ سامانه 
مبادله الکترونیکی )ای تــی اس( در روز اظهار و مطابق 
ماده ۱۴ قانون امور گمرکی اســت. همچنین در ســال 
۱۴۰۱ نرخ چهار درصد حقوق گمرکی یاد شده در صدر 
بند )د( ماده )۱( قانون امور گمرکی برای کالاهای اساسی، 
دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشکی و همچنین 

نهاده های کشاورزی و دامی به یک درصد تقلیل می یابد. 
گفتنی است که نرخ ســامانه ای. تی. اس بانک مرکزی، 
نرخی نزدیک به بازار اســت. در بودجه سال جاری هم 
مشابه همین قانون تصویب شد، اما به دلیل انتقادات فراوان 
و برخی ابهامات اجرایی نشد. البته در قانون بودجه امسال 
تاکید شــده بود که مبلغ ریالی حقوق ورودی کالاهای 
اساســی، دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشکی و 
نهاده های کشاورزی و دامی نسبت به سال قبل )۱۳۹۹( 
نباید افزایش یابد؛ کالاهای اساسی به عنوان نیاز اصلی 
مردم همچنان برای واردات، ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت 
کند و از سویی محاسبه حقوق ورودی آن نیز افزایش نیابد 
و با نرخ ترجیحی محاسبه شود که به نظر می رسد این بند، 

از قانون بودجه سال ۱۴۰۱ حذف شده است. 
این موضوع طیف وســیعی از تولیدکننــدگان و وارد 
کنندگان را تحت تاثیر قرار می دهد و اوایل امســال هم 

اعتراض های زیادی را به دنبال داشــت. برای مثال دبیر 
انجمن صنایع لوازم خانگی گفته بود که در صورت اجرای 
مصوبه تجاری در بودجــه ۱۴۰۰ مبنی بر تغییر نرخ ارز 
محاسبه حقوق ورودی، لوازم خانگی حتما گران می شود 
و تبعاتی نیز متوجه تولیدکنندگان خواهد شد. رئیس 
انجمن تولیدکنندگان محصولات دخانــی نیز از تاثیر 
اجرای این مصوبه بر افزایش قیمت سیگار خبر داد و رئیس 
اتحادیه چاپخانه داران تهران نیز از بلاتکلیفی واردکنندگان 
و تولیدکنندگان با مصوبه تجاری جدید گلایه کرده بود. 
حتی برخی از تولیدکنندگان در سال گذشته گفته بودند 
که شایعه این اتفاق هم التهاباتی در بازار ایجاد کرده است.

البته تاکنون این بند از قانون بودجه سال ۱۴۰۰ اجرایی 
نشده و باید دید وضعیت اجرای آن در سال آینده چگونه 
خواهد بود و آیا دولت تدبیــری برای کنترل تبعات این 

مصوبه اندیشیده است

با توجه به اینکه تورم سالانه ایالات متحده به بالاترین 
حد خود از سال ۱۹۸۲ رســیده اکنون زمان مناسبی 
برای بیت کوین است تا ایستادگی کند و جایگاه خود را 
به عنوان یک دارایی واقعی، قابل ذخیره و مقاوم در برابر 

تورم که طرفداران آن ادعا کرده اند تثبیت کند.
به گزارش ایســنا به نقل از فایننس یاهو، بسیاری ارز 
دیجیتال را به عنوان »طلای دیجیتال« به بازار عرضه 
می کنند، بیشــتر به این دلیل که عرضه آن منحصر به 
ذخایر محدود فلزات گرانبها نیســت در نتیجه جریان 

ورودی به صندوق های ارز دیجیتــال در ماه های اخیر 
ســرعت گرفته اســت زیرا ســرمایه گذاران و به ویژه 

سیاست گذاران از تورم ریشه دار نگران هستند.
اما حتی اگر مسائل تعیین کننده دیگری مانند نقدینگی 
ناچیز یا ریسک های نظارتی را کنار بگذارید، بیت کوین 
اکنون با دو چالش روبروســت، ابتدا نرخ بهره بالاتر در 
دنیای واقعی که شاید سریع تر از آنچه قبلا تصور می شد 
افزایش می یابد و دوم نوســانات بیشــتر در بازار مالی 

پرشتابی است که به کاهش اعتبار عادت می کند.

نوســانات برای طرفداران ارزهای دیجیتــال یکی از 
بزرگترین جذابیت های بیت کوین است. نوسانات شدید 
قیمت اگر زمانبندی مناســبی داشــته باشد می تواند 
بازدهی شگفت انگیزی را به همراه داشته باشد. سودهای 
ماهیانه ۳۰ درصد یا بیشــتر در برخی زمان های سال 
جاری رایج بوده اما این ســودها نیز با کاهش ۱۵ تا ۳۰ 

درصدی روبرو بوده اند.
بیت کوین در مقایســه با طلا به عنــوان قدیمی ترین 
و تثبیت شــده ترین محافظ تورم در جهــان به مراتب 

نوسانات بیشتری دارد. سرمایه گذارانی که ریسک پذیر 
نیســتند و به دنبال دارایی نسبتا ایمن برای محافظت 
در برابر تورم فزاینده هســتند، با این سطح از نوسانات 

مخالفت می کنند.
نوسانات سه ماهه طلا حدود ۱۳ درصد است یعنی تقریبا 
همان مقدار اوایل ســال ۲۰۱۷ که فدرال رزرو آخرین 
چرخه افزایش نرخ خود را آغاز کرد. درحالی که در ماه مه 
امسال این نوسانات به بالاترین میزان در ۸ سال گذشته 

یعنی ۲۲ درصد رسید.
بی ثباتی ۳ ماهــه بیت کوین حدود ۵ برابر بیشــتر از 
طلاست و این نوســان در حال حاضر ۵۷ درصد است، 
تقریبا مشابه مقداری که در سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۱۸ 
ثبت کرده درحالی که در اوایل امســال به ۱۱۰ درصد 

رسیده بود.
دو تغییر عمده در سال جاری ریســک این نوسانات را 
نشان می دهد؛ بیت کوین طی یک دوره ۹ روزه در ماه مه  
۵۰ درصد سقوط کرد و  طی چند هفته از بالاترین قیمت 

خود در نزدیک ۷۰هزار دلار کــه در ۱۰ نوامبر به ثبت 
رسیده بود، ۴۰ درصد دیگر کاهش یافت.

به گفته تحلیلگران UBS، این سقوط نشان می دهد 
که چرا طلای دیجیتال به انــدازه طلای واقعی در برابر 
تورم مقاوم نیســت. آنان همچنین خاطرنشان کردند 
که بیت کوین نسبت به طلا در برابر کاهش بازار سهام 

مقاومت بسیار کمتری دارد.
تفاوت بین حجم واقعی بیت کوین و حجم طلا، یک عامل 
کلیدی تعیین کننده ارزش منصفانه بیت کوین است. 
هنگامی که این تفاوت کم شود ارزش بیت کوین بیشتر 
می شود به عنوان مثال، در اواسط سال ۲۰۲۰ که به حدود 
۲ به یک رسید، ارزش منصفانه بیت کوین حدود ۷۰هزار 
دلار بود. تفاوتی در حدود ۵ به یک نشــان می دهد که 
ارزش منصفانه می تواند کمتر از نصف این مقدار یعنی 

نزدیک به ۳۰هزار دلار باشد.
افزایش حجم به معنای افزایش قیمت نیست؛ با نگاهی 
به بازار جهانی FX مشخص می شود، میانگین گردش 

مالی روزانه آن در ۲۰ سال گذشته بیش از ۳ برابر شده و 
به ۶ تریلیون دلار رسیده در حالی که ارزش دلار ۳ برابر 

نشده است.
اما تورم، نرخ بهره ســنتی و هزینه پــول چطور؟ تورم 
ایالات متحده با سرعت ۶.۸ درصد در ماه نوامبر افزایش 
یافت که سریع ترین نرخ از سال ۱۹۸۲ است. داده های 
شرکت EPFR  نشان می دهد که افزایش نگرانی های 
تورمــی در ماه های اخیــر باعث افزایــش تقاضا برای 

بیت کوین و سایر ارزهای دیجیتال شده است.
به طور کلی، مشکل بزرگ برای بیت کوین این است که 
فدرال رزرو احساس کند باید نرخ ها را با شدت بیشتری 
افزایش دهد و این می تواند بــازده واقعی را به محدوده 
مثبت نزدیک تر و به طور بالقــوه هرگونه حمایت تورم 

محور برای پول جدید را از بین ببرد.
بیت کوین ۵ سال گذشته سودهای چشمگیر و ریزش 
کمی داشته است اما به سختی می توان آن را پناهگاهی 

برای ریسک گریزی در طوفان بازارهای دیگر دانست. 

جزئیات عیدی و پاداش امسال کارگرانصدور ۴ میلیون کارت ملی هوشمند تا پایان سال

بازگشت یک مصوبه جنجالی و احتمال افزایش قیمت ها

نوسانات بازار رمزارز به سود است یا به زیان؟
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شافعی در مراسم روز ملی صادرات مطرح کرد

جزئیات حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی 

سقوط بورس 
به کانال 1.۲ میلیونی

توقف رشد صادرات 
ایران در ۳۰ سال گذشته
• آئین نامه رفع تعهد ارزی در حال تدوین است
•  صادرات 850 میلیون دلاری بخش دانش بنیان
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سرمقاله
ساز و کار اخذ

مالیات از مسکن 
  منصور غیبی، کارشــناس 
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۴

تهدید  سرمایه گذاری 
در  بخش مسکن

علت افزایش قیمت خودرو گرانی  مواد اولیه است

انتقاد از قیمت گذاری 
دستوری خودرو

دلار بعد از یک هفته کانال 30 هزار تومان  را  از دست داد

عقبگرد  دلار در  بازار آزاد
صفحه۲

صفحه3

برگشت   محصولات  
صادراتی  کشاورزی
مردودی  استانداردهای  کشاورزی

چرا   مقاصد   صادراتی  حاضر   
به   پذیرش   محصولات   ایرانی   نیستند؟

بر اساس لایحه بودجه ۱۴۰۱ قرار است از خانه های 
مســکونی و باغ ویلاهای بالای ۱۰ میلیارد تومان 
مالیات اخذ شــود. مالیات بر واحدهای مسکونی 
گران قیمت و بالای ۱۰ میلیارد تومان مطابق بند ث 
تبصره ۶ لایحه بودجه ۱۴۰۱ تعیین و اخذ خواهد 
شــد. حال باید دید با توجه به عدم موفقیت دولتها 
در مالیات ستانی از بخش های مختلف، آیا مالیات 
خانه های بالاتر از ۱۰ میلیارد تومان تحقق خواهد 
یافت یا همان رویه در این بخش نیز تکرار خواهد شد. 
همچنین باید دید در صورت اجرای این طرح سمت 
و سوی قیمتها در بازار مسکن چگونه خواهد شد. در 
حالی که هنوز جزئیات این طرح منتشر نشده و تنها 
اخبار کلی مربوط به آن خوانده شده است، بسیاری از 

کارشناسان حوزه مسکن...

سخنگوی انجمن سازندگان خودرو و مجموعه های 
خودرو با انتقاد از قیمت گذاری دستوری در صنعت 
خودرو گفت: سیاست های غلط در این بخش منجر به 
ضرر خودروسازان و قطعه سازان شده است و تنها در 
سال گذشته سود ۴۰ هزار میلیاردی را نصیب دلالان 
کرده اســت.به گزارش کســب و کار نیوز، نشست 
خبری اعضای هیات مدیره انجمن سازندگان خودرو 
و مجموعه های خودرو روز دوشنبه برگزار شد.اعضای 
این انجمن بــا انتقاد از قیمت گذاری دســتوری و 
افزایش قیمت مواد اولیه تولیــد داخل که بالاتر از 
قیمت جهانی به فروش می رسد، تاکید کردند علت 
افزایش قیمت خودرو در کنار تورم و افزایش قیمت 

ارز، افزایش بی حساب...



اقتصاد2
ایران وجهان

فولاد صدرنشین پر تراکنش ترین نماد بازار سهام شد
ســقوط بورس به کانــال 1.2 

میلیونی پس از 5 ماه
شاخص کل بورس پس از 5 ماه به کانال 1.2 
میلیونی سقوط کرد.به گزارش اقتصادنیوز، در 
معاملات روز دوشنبه، 22 آذر 1400، شاخص 
کل بورس پایتخت با نــزول 25 هزار و 249 
واحدی نسبت به دیروز به رقم یک میلیون و 
295 هزار واحد رسید. شاخص کل در دو روز 
اخیر 49 هزار واحد ریزش کرده است. بدین 
ترتیب شاخص کل پس از 100 روز کاری به 
کانال یک میلیون و 200 هزار واحدی سقوط 
کرد. آخرین بار 5 ماه پیش شــاخص در این 
کانال قرار داشت و  21 تیرماه از محدوده 1.2 
میلیونی بالا آمد.شاخص هم وزن نیز افت کرد 
و با کاهش 6 هزار و 419 واحدی در ســطح 
349 هزار و 197 واحدی ایســتاد. همچنین 
شــاخص کل فرابورس )آیفکس( 267 واحد 
پائین آمد و در ســطح 18 هزار و 663 واحد 

قرار گرفت. 

رشد ارزش معاملات 
روز گذشــته ارزش معاملات کل بازار سهام 
با رشد 706 درصدی به رقم 38 هزار و 980 
میلیارد تومان افزایش یافت. ارزش معاملات 
اوراق بدهی در بازار ثانویــه 34 هزار و 666 
میلیارد تومان بود که 89 درصد از ارزش کل 
معاملات بازار ســرمایه را تشــکیل می دهد.

ارزش معاملات خرد ســهام رشــد کرد و با 
افزایش 51 درصدی نسبت به روز کاری قبل 
به رقم 3 هزار و 375 میلیارد تومان رسید که 
9 درصد از ارزش کل معاملات بازار را شامل 

می شود. 

نمادهای تأثیرگذار بر شاخص ها
روز گذشته نمادهای »فولاد«، »کگل« و »فملی« 
بیشــترین تأثیر را در افت شــاخص کل بورس 
داشتند و »برکت«، »کالا« و »شاملا« بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شاخص داشتند. در فرابورس نیز 
نمادهای »زاگرس«، »آریا« و »هرمز« بیشترین 
تاثیر کاهنده را بر شاخص کل فرابورس داشتند 
و »ســغدیر«، »بمپنا« و »هجرت« بیشــترین 
تاثیر مثبت را بر شــاخص داشــتند. در جدول 
پرتراکنش ترین نمادهای بورس فولاد صدرنشین 
است و شستا و خودرو در رتبه های بعدی هستند. 
در فرابــورس نیز نمادهای ســغدیر، فرابورس و 

کرمان پرتراکنش  ترین نمادها هستند.

تفاهم نامه  منطقه آزاد چابهار و 
ذوب آهن اصفهان برای سرمایه 

گذاری در صنعت فولاد

ذوب آهن اصفهــان در زمینه فــولاد با رویکرد 
مشــارکت با همســایگان و صادرات در منطقه 
آزاد ســرمایه گذاری مــی کند.  در این راســتا 
منطقه آزاد چابهار و شــرکت ذوب آهن اصفهان 
تفاهم نامه ای برای سرمایه گذاری در زمینه فولاد 
با رویکرد مشارکت با همسایگان و صادرات امضا 
کردند.ایــن  تفاهم نامه  بیــن عبدالرحیم کردی 
مدیر عامل منطقه آزاد چابهــار و منصور یزدی 
زاده مدیر عامل ذوب آهن اصفهان منعقد شــد 
که طی آن فراهم شدن زمینه ســرمایه گذاری 
ذوب آهن اصفهان در ســه بخش مــورد تاکید 
قرار گرفته اســت.بر اســاس این تفاهم نامه هر 
یک از خطوط زنجیره فولاد اعــم از واحد تولید 
کنســانتره، گندله ســازی، نورد و … در پیکره 
هفتم و هشــتم منطقه آزاد چابهار ایجاد خواهد 
شد.همچنین بررسی توسعه بندر تخصصی فولاد 
و مواد معدنی در منطقه مورد توافق طرفین قرار 
گرفت .شایان ذکر است احداث مجموعه صنعتی 
متناســب برای کار با اقتصاد کشورهای همسایه 
همچون پاکســتان و عمان به صورت مشــترک 
مورد توافق قرار گرفته اســت.منطقه آزاد چابهار 
یکی از مناطق مهــم و پایتخت دریایی کشــور 
است که  قطب جدید صنعت فولاد محسوب می 
شــود . صنایع بزرگ همچون فولاد و پتروشیمی 
بر اســاس مزیت های این منطقه ، می توانند در 
چابهار در راستای توسعه فعالیت های تولیدی با 

رویکرد صادرات فعالیت کنند .

خبر

استان ها

مراسم روز ملی صادرات با حضور 
معاون اقتصادی و معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهــور، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، رئیس 
اتاق ایــران و فعالان اقتصادی در 
محل نمایشــگاه بین المللی تهران برگزار شــد.در ابتدای این 
مراســم علیرضا پیمان پاک، رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایران گفت: در حوزه رفع تعهد ارزی ابلاغیه ای از ســوی معاون 
اقتصادی رئیس جمهور صادر شد که بخشی از آیین نامه اجرایی 
آن تدوین شده و بخشی دیگر در حال تدوین است ضمن اینکه 
در حوزه رفع تعهد ارزی و واردات در مقابل صادرات هماهنگی 
لازم با بانک مرکزی انجام شده و تلاش داریم تا به رفع چالش های 
پیش روی تجارت خارجی و صادرات بپردازیم. دراین باره همه 
زنجیره تولید و صادرات تا فروش و بازگشت ارز در قالب یک نقشه 
راه کامل تدوین و مشخص شده است. پیمان پاک گفت: وزارت 
اقتصاد نیز اعلام کرده 26 دستگاه درگیر حوزه صادرات هستند 
و باید این فرایند تسهیل شــود؛ بنابراین ما در سازمان توسعه 
تجارت باید پنجره واحد دولت در کنار صادرکننده باشــیم؛ به 
همین علت، گلوگاه های تجاری مثل تعرفه ها و سرعت بخشی به 
پیمان های تجاری، شناسایی شده؛ ضمن اینکه چالش لجستیک 
نیز به طورجدی موردتوجه است.رئیس سازمان توسعه تجارت 
گفت: موضوع اتاق های پایاپای تهاتر با همکاری بانک مرکزی 
تشکیل شده ضمن اینکه، رفع موانع قانونی و حذف بخشنامه های 
متناقض هم در دستور کار اســت؛ دراین باره 900 بخشنامه و 
دستورالعمل مخل و متناقض صادرات شناسایی شده است که در 
قالب کارگروه مشترک با دستگاه های اجرایی و اتاق بازرگانی در 
حال شناسایی و رفع موانع هستیم. پیمان پاک افزود: برای رفع 
تعهد ارزی، کارگروهی مشــترک با بانک مرکزی تشکیل شده 
که در این حوزه هفتگی سه تا چهار جلسه برگزار خواهد شد. او 
تصریح کرد: وزارت امور خارجه همه ظرفیت دستگاه دیپلماسی 
خارجی را به کار گرفته است بنابراین از این پس اجرای برنامه 
توسعه صادرات با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و امور 
خارجه پیش خواهد رفت. برای شناسایی صادرکنندگان ممتاز و 
برتر پرونده حدود 500 صادرکننده بررسی شد که از این میزان 
دو صادرکننده به مدال افتخار صادرات، 7 صادر کننده به عنوان 
صادرکننده ممتاز، 37 صادرکننده به عنوان صادرکننده ملی و 

پنج صادرکننده شایسته تقدیر شناخته شدند.

توقف رشد صادرات ایران در ۳۰ سال گذشته
 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران نگاه 
بودجه ای به منابع صندوق توســعه ملی را عامل محقق شدن 
اهداف برنامه ریزی شــده در حوزه اقتصاد و صادرات برشمرد.

غلامحسین شافعی نیز در رویداد سالروز ملی صادرات، افزود: 
صندوق توسعه ملی برای این به وجود آمده که نگاه بودجه ای 
به آن صورت نگیرد؛ اما تاکنون مفاد اساسنامه ای این صندوق 
رعایت نشده است.وی با بیان اینکه صادرات در استفاده از منابع 
صندوق توسعه ملی مظلوم ترین بخش بوده است، اضافه کرد: از 
سال 90 تا 99 معادل 26 میلیارد دلار از منابع صندوق استفاده 
شده که سهم بخش خصوصی تنها 10 میلیارد دلار بوده است؛ 
ضمن اینکه در برخی سال ها نیز متقاضی بخش خصوصی برای 
استفاده از منابع آن نبوده؛ زیرا باید بر اساس اساسنامه صندوق، 
10 درصد از ریسک صندوق از سوی صادرکننده پذیرفته شود اما 
این اتفاق نیفتاده است.به گفته رئیس اتاق ایران، صندوق توسعه 
ملی برای این به وجود آمده که نگاه بودجه ای به درآمدهای نفتی 
صورت نگیرد؛ اما تاکنون بر اساس مفاد اساسنامه ای آن عمل 
نشده است.شافعی اظهار کرد: با وجود نقش آفرینی شرکت های 
دانش بنیان ها در اقتصاد جهان، سهم شرکت های دانش بنیان 
ایرانی در صادرات فقط یک درصد است.رئیس اتاق ایران گفت: 
صادرکنندگان نمونه سه سال اخیر وضع متفاوتی در مقایسه با 
گذشته دارند و صادرات با مشقت، مرارت و با نامهربانی و بعضاً با 
برخورد اهانت آمیز مواجه بوده است.شافعی ادامه داد: در 30 سال 
قبل از سال 1990 تا 2020 اگر رقم صادرات را مقایسه کنیم، 
ایران در صادرات رشد نداشته؛ این در حالی است که در این دوره، 
صادرات ترکیه هفت برابر و در مالزی سه برابر افزایش داشته و 
درعین حال، بیشتر از نیمی از صادرات کشور صادرات نفت بوده و 
بخش عمده ای از 50 درصد باقیمانده نیز خام فروشی بوده است.
به گفته او، اگر صادرات از رشد مناسب برخوردار نباشد و ارزآوری 

نکند، آینده اقتصاد ایران با چالش مواجه خواهد شــد.رئیس 
اتاق ایران در بخشی از سخنان خود به مشکلات حوزه صادرات 
پرداخت و اظهار کرد: موضوع حمل ونقل نیز این روزها باعث آزار 
صادرکنندگان شده ضمن اینکه در سال های قبل برخی غل و 
زنجیرهایی که به پای صادرات بسته شد نتیجه ای جز خانه نشینی 
صادرکنندگان و ورود صادرکنندگان بی شناسنامه نداشت.وی 
ادامه داد: اشتباه دولت ها در گذشته برای رفع تعهد ارزی این بود 
که به جای افزایش عرضه ارز در اقتصاد به سمت کنترل نرخ ارز 
رفتند و مشکل در همکاری سازمان های مرتبط با صادرات هم 
این است که دستگاه های دولتی در حوزه صادرات با هم هماهنگ 
نیستند.شافعی گفت: اتاق ایران درخواست دارد وزارت صمت و 
سازمان توسعه تجارت متولی اصلی صادرات باشند و دولت حکم 
کند سایر دستگاه ها خود را با وزارت صمت هماهنگ کنند.وی 
افزود: مشــارکت اتاق باید در تصمیم گیری ها به عنوان بازیگر 
باشد نه بازی شونده؛ ضمن اینکه که باید جلسات شورای عالی 
صادرات منظم برگزار شود تا حاصل جلسات آن به نفع توسعه 

صادرات غیرنفتی باشد.

افزایش ۵ میلیارد دلاری صادرات محقق می شود
 در ادامه این نشست ســید رضا فاطمی امین با بیان اینکه اگر 
در هدف گذاری صادرات خطا کنیم تا انتها مســیر را اشتباه 
خواهیم رفت، گفت: وقتی در مورد صادرات و تجارت خارجی 
بحث می کنیم چندین فراز قابل بحث است ما در حال حاضر 
45 میلیارد دلار صادرات و 47 میلیارد دلار واردات داریم اگر 
فقط به این ارقام توجه کنیم اشتباه است. باید بدانیم در قبال 
صادرات چقدر اشتغالزایی ایجاد می کنیم کالای صادراتی ما 
چه قدر فناوری دارد در زمینــه کالای صادراتی و یا آنچه وارد 
می شود چقدر سرمایه گذاری صورت گرفته است.فاطمی امین 
گفت:   در سال جاری میزان صادرات پنج میلیارد دلار بیش از 
سال قبل خواهد بود که البته بخش عمده ای از آن متانول و فولاد 
است که قطعاً باید ترکیب صادرات کالا و همچنین کشورهای 
محل تجارت تغییر کند. او با بیان اینکه امسال رقم خوبی برای 
صادرات خواهیم داشت گفت: در سال جاری میزان صادرات 
پنج میلیارد دلار بیش از سال قبل خواهد بود که البته بخش 
عمده ای از آن متانول و فولاد است که قطعاً باید ترکیب صادرات 
کالا و همچنین کشورهای محل تجارت تغییر کند.وزیر صنعت، 
معدن و تجارت تاکید کرد:  قطعاً اکنون برای ما صارکننده ای 
که یک میلیون دلار تجهیز پزشکی صادر می کند با کسی که 
فولاد صادر می کند فرق می کند.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به تدوین سه راهبرد در راستای هدف گذاری صادرات 
گفت: ابتدا اینکه ما باید در زنجیره اقتصاد بین الملل جایگاه 
مناسبی داشته باشیم صرفاً تجارت دو طرفه مدنظر نباشد باید 
زنجیره ای ایجاد کنیم که خودمان در جایگاه مناسبی باشیم 
به عبارت دیگر فقط نقش ترانزیتی نداشته باشیم.او ادامه داد: 
راهبرد دوم ما کسب و کار و کســب و کار باشد اکنون روابط 
اقتصادی ما با دیگر کشورها دولت به دولت است باید ارتباط 
تجاری و سرمایه گذاری های مشــترک بین کسب و کارهای 
دو کشور ایجاد شــود که مهم ترین نوع رابطه اقتصادی است. 
به طوری که اکنون در جهان شاهدیم کشورهایی که حتی بر 
علیه یکدیگر جنگ دارند کسب و کارهایشان در جریان است.

فاطمی امین راهبرد سوم را ایجاد سکوی تولید کالای ایرانی 
عنوان کرد و گفت: در حال حاضر ما به کشــورهای دیگر مواد 
اولیه صادر می کنیم اما ممکن است زمانی که این کشور در این 
حوزه به بلوغ برسد دیگر نیازی به ما نداشته باشد بنابراین باید 
صادرکننده ماشین آلات و فناوری باشیم. خوشبختانه ثروت 
زیادی داریم و کسب و کارهای ما بالغ شده اند که ممکن است 

بازار ایران برای آن ها کوچک باشد از جمله این کسب و کارها 
صنایع معدنی صنایع غذایی و کالاهای خانگی اســت یعنی 
ما باید بتوانیم به جای اینکه محصول نهایی را صادر کنیم در 
کشورهای مقصد پایگاه تولیدی ایجاد کنیم. به این نترتیب که 
با قطعات ایران و برند آن کشور کالا تولید شود.او تصریح کرد: با 
ایجاد سکوی تولید کالای ایرانی )راهبرد سوم توسعه تجارت( ما 
می توانیم به طور غیرمستقیم در بازار کشورهای عربی ورود کنیم 
علاوه بر آن کشورهایی مثل قزاقستان سوریه پاکستان و عراق 
نیز این وضعیت را دارند.فاطمی امین تاکید کرد: باید در زمینه 
ترکیب تجاری کشور مبدأ و مقصد و همچنین نوع کالا تغییراتی 
اعمال شود که البته برخی الزامات دارد اکنون ما اوراسیا را در این 
حوزه فعال کرده ایم.او در ادامه با بیان اینکه ما پنجره واحدی را 
در تجارت خارجی در دستور کار داریم خاطرنشان کرد: در این 
زمینه روابط خوبی با وزارت جهاد کشاورزی داریم. تمکز وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این است که در تجارت خارجی موانع 

مربوط به یکپارچگی برطرف شود.

اصلاحات بانکی در دستور کار قرار دارد
محســن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور در ادامه این 
نشست گفت: ما کشوری هتستیم که قبل از انقلاب عقب نگه 
داشته شدیم و بعد از انقلاب نیز مانع پیشرفت ما شدند اکنون 
راهی جز برداشتن گام های بزرگ نداریم ضمن اینکه فرصتمان 
نیز محدود اســت بنابراین باید کارهای بزرگ را دقیق و فنی 
حساب شــده و با منطق انجام دهیم چراکه کار حساب نشده 
نیز تحقیر ما را بیشتر می کند توقف نیز به صلاح نیست.رضایی 
خطاب به صادرکنندگان گفت: امروز شــما تمام قد در دفاع از 
ملت ایران ایستاده اید صادرات خط مقدم تولید ثروت ملت ایران 
است و بدون صادرات ملت ثروتمند نخواهند شد. مخصوصاً در 
کشور ما صادرات به طور مضاعف در اقتصاد اثر دارد. اگر در دیگر 
کشورها تجارت نقش مهمی داشته باشد در کشور ما صادرت 
و تجارت تأثیر مضاعف دارد. در کشــور ما هم برای تولید ملی 
و هم عبور تولیدات دیگر کشورها از ایران دارای اهمیت است.
او تصریح کرد: کشور ما به لحاظ اقلیمی منابع انسانی و طبیعی 
می تواند از مزیت رقابتی در ســطح بین الملل برخوردار باشد 
و در این زمینه ما می توانیم به جهش صادرات برســیم.معاون 
اقتصادی رییس جمهور تصریح کرد:  ایران چهارراه اقتصادی 
جهان است ژئوپلتیک و ژئواکونومی ما به شکلی است که اگر 
تولید هم نداشته باشیم به لحاظ صادرات و جنبه لجستیکی و 
همچنین پسکرانه هایی که در اختیار دیگر کشورها قرار می دهیم 
می توانیم میلیاردها دلار ثروت کسب کنیم.رضایی تاکید کرد: 
بنابراین صادرات هم در تولید ملی و هم تولید ثروت جهش ایجاد 
می کند.او با اشاره به تصمیم دولت سیزدهم برای جراحی های 
عمیق در حوزه صادرات افزود: البته این تغییرات باید دقیق و 
فنی و با صبر صورت گیرد ما این تغییرات را از تجارت آغاز کردیم 
و اولین گام آن با اصلاحات تجاری و صدور یک بخشنامه جدید 
آغاز شد. اکنون حمل و نقل و گمرکات در زمینه خروج و ورود کالا 
ناهماهنگی هایی ایجاد شده که باید اصلاح شوند و ما راهی غیر 
از این نداریم.معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: ما کشوری 
هتستیم که قبل از انقلاب عقب نگه داشته شدیم و بعد از انقلاب 
نیز مانع پیشرفت ما شدند اکنون راهی جز برداشتن گام های 
بزرگ نداریم ضمن اینکه فرصتمان نیز محدود است بنابراین باید 
کارهای بزرگ را دقیق و فنی حساب شده و با منطق انجام دهیم 
چراکه کار حساب نشده نیز تأخیر ما را بیشتر می کند توقف نیز 
به صلاح نیست.او با بیان اینکه اصلاحات در حوزه انرژی و بانک 
نیز در دستور کار ما قرار دارد افزود: از جمله برنامه های ما تقویت 
سیستم پولی و عتباری در سال 1401 است.رضایی افزود: باید 

جلوی نقدینگی لجام گسیخته گرفته شود ما مجموعه اصلاحاتی 
در کنار تجارت آغاز کردیم و همه در چارچوب فکری تنظیم شده 
اســت. او تصریح کرد: باید از فرصت ها استفاده کنیم و در این 
زمینه نیازمند سربازان اقتصادی هستیم تا بتوانیم برای ملت 
ایران افتخارآفرینی کنیم و این نیاز به عزم جدی دارد تا بتوانیم 
عقب ماندگی ها را جبران کنیم.معاون اقتصادی رئیس جمهور 
یادآور شد: برای تحقق اهداف یاد شده جلسات مداومی با سه اتاق 
و وزرای دولت داریم تا بتوانیم با دانش این فعالان گام های بزرگی 
برداریم.او با بیان اینکه ما در راستای تحقق اهداف اقتصادی موانع 
بزرگی نیز پیش رو داریم گفت: مهم ترین مانع تحریم داخلی 
است مثلاً برای ترخیص یک کالا در گمرک ممکن است از سوی 
استاندارد محیط زیســت غذا و دارو و دامپزشکی تاخیرهایی 
صورت گیرد و محموله هفته ها برای ترخیص معطل بماند که 
می توان برای حل این مشکل تمام تاییدیه ها را یکی کرد. علاوه 
بر این قوانینی نیز داریم که اجرا نمی شــوند بنابراین اکنون ما 
آماده ایم کمه با تمام توان موانع را برطرف کنیم.رضایی گفت: 
علاوه بر موضوع تحریم داخلی ما با تحریم خارجی نیز مواجهیم 
و اکنون به طور جد به دنبال این هستیم که تحریم ها برداشته 
شود بعضاً گفته می شدو که دولت مخالف تعامل بین المللی 
است در حالی که ما به طور جدی مصمم هستیم راه صادرات 
و تجارت باز شود اما در عین حال باید به نحوی کار پیش برود 
که رو دست نخوریم و یک فتنه در دل یک چهره خندان به ما 
تحویل ندهند. در هر حال اعلام می کنم که در مذاکرات وین به 
دنبال رفع موانع تحریم هستیم.او ادامه داد: برخی در داخل هنوز 
بودجه تصویب نشده می گویند تورم زا است در حالی که در بوجه 
اصلاحاتی اعمال شده که به نفع تولیدکنندگان و کارآفرینان 
است بخشی از این اصلاحات صندوق پژوژه است به این ترتیب که 
سرمایه های مردم جمع آوری می شود و با نرخ پایین تسهیلاتی 
در اختیار تولیدکنندگان قرار داده می شود که در نتیجه منجر 
به جهش صادرات خواهد شد به عبارت دیگر از صادرکنندگان 
به لحاظ مالی و اعتباری حمایت و پشتیبانی خواهدشد.رضایی 
گفت: ما کشوری هستیم که با حجم نقدینگی چهار هزار هزار 
میلیارد تومان اقتصاد کشور محاصره شده که هدایت این حجم 
از نقدینگی سخت و ولی مهم است اگر ابتکارات پولی وارد اقتصاد 
شود مشکلات حل خواهد شد.او با بیان اینکه پشتیبانی مالی از 
صادرات با جدیت در دســتور کار ما قرار دارد خاطرنشان کرد: 
رفع قوانین دست و پاگیر و بخشنامه هات یک شبه به طور جدی 
مدنظر است.معاون اقتصادی رئیس جمهور تصریح کرد: تلاش 
این است که تصمیمات در ستاد اقتصادی دولت جمع بندی شده 
و به هیات دولت و سران سه قوه برود و اگر نیاز به لایحه باشد در 
مجلس مرح شود.او تاکید کرد:  در هر حال تاکید جدی ما این 
است که صادرات جهش پیدا کند و امیدواریم برگ زرین دیگر 

به تاریخ ایران بیفزاییم.

صادرات ۸۵۰ میلیون دلاری بخش دانش بنیان
 سورنا ســتاری، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در 
مراسم روز ملی صادرات گفت: اکوسیستم جدیدی در حوزه 
اقتصاد در حال شکل گیری اســت اکنون 400 هزار اشتغال 
ایجادشــده که ازجمله پایه های آن اســتارت آپ ها تولیدات 
نوآورانه و ســرمایه گذاری های خطرپذیــر و بازیگران جدید 
بوده اند که به حوزه کارآفرینی اضافه شده اند و ما شرکت های 
جدید ایجاد کرده ایم.معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
بابیان اینکه دولت باید زیرساخت ایجاد کند تا بخش خصوصی 
سرمایه گذاری کند افزود: صادرات ما در بخش دانش بنیان 850 
میلیون دلار غیر از بخش ICT بوده است. اقتصاد دانش بنیان 
چیزی نیست جز سرمایه گذاری بخش خصوصی در پژوهش.

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری بابیان اینکه دولت باید 
زیرساخت ایجاد کند تا بخش خصوصی سرمایه گذاری کند 
افزود: صادرات ما در بخش دانش بنیان 850 میلیون دلار غیر از 
بخش ICT بوده است.او بابیان اینکه تحریم های داخلی اثرات 
بدتری نسبت به تحریم های بیرونی داشته اند خاطرنشان کرد: 
ما باید بدانیم هر مجوزی که در دولت خلق می شود قطعاً پشت 
آن فســاد وجود دارد بنابراین وقتی قانون وضع می کنیم باید 
تبعات آن را بدانیم. ضرر و منفعت ها باید برطرف شود.ستاری 
بابیان اینکه اکنون شرکت های صادراتی در حال رشد هستند 
یادآور شد: اکنون محدودیت های حوزه صادرات به شکلی است 
که دستورالعمل های خلق الساعه را کسانی می نویسند که خود 
در بخش خصوصی حضور نداشــته اند و این منجر به ضربات 

متقابلی خواهد شد.

شافعی در مراسم روز ملی صادرات مطرح کرد

توقف رشد صادرات ایران در ۳۰ سال گذشته

پیشــرفت خوبی در مذاکرات 
حاصل شده است

معاون وزیر خارجه ایران با بیان اینکه روند مذاکرات 
وین موفقیت آمیز بوده تاکید کرد: همراهی روسیه 
و چین با موضع ایران روشن است و اختلاف با طرف 
غربی اســت.به گزارش تجارت نیوز، علی باقری، 
معاون وزیر خارجه کشورمان در گفت وگو با شبکه 
المیادین تاکید کرد که روند ما در مذاکرات موفقیت 
آمیز بوده و پیشرفت خوبی را محقق کردیم و این 
پیشرفت می تواند زمینه سریعی برای مذاکرات 
جدی را فراهم کند.وی خاطرنشان کرد: مذاکرات 
روزهای اخیر درخصوص مسائل مورد اختلاف بود 
تا رســیدن به توافق را تسریع ببخشیم. همراهی 
روسیه و چین با موضع ایران روشن و شفاف است 
و اختلاف با طرف غربی است.باقری در ادامه گفت 
که صهیونیست ها تلاش دارند که در فضای خارج 
از ســالن مذاکرات  اخلال ایجاد کنند و بر فضای 
داخل ســالن مذاکرات تاثیر بگذارند.معاون وزیر 
خارجه کشورمان با اشاره به اختلاف میان موضع 
انگلیس و اروپا تاکید کرد: ایران با اراده خود بر سر 
میز مذاکرات حاضر شد و مجبور به این کار نبود. 
ما از طرف دیگر توقع داریم که طرف مقابل به طور 

منطقی با مذاکرات تعامل کند.

دلار بعد از یک هفته کانال ۳۰ هزار تومان را 
از دست داد

عقبگرد دلار بازار آزاد 
قیمت دلار که هفته گذشته و به دنبال جوسازی ها 
در بازار ارز هرات و ســلیمانیه شــیب صعودی به 
خود گرفته بود، با اقدامات بانک مرکزی و برخورد 
قضایی با اختلالگران این بازار، با ریزش همراه شد 
به طوری که اکنون در کف کانال 29 هزار تومانی 
معامله می شود و در حال عقبگرد به کانال 28 هزار 
تومانی است.به گزارش ایرنا، از سرگیری مذاکرات 
وین با افزایش قیمت ارز در بازار ایران همراه شد. 
هرچند که چهار راه استانبول تا میدان فردوسی در 
همان روزهای رشــد قیمت نیز خالی از مشتریان 
واقعی بود اما اخلالگران بازار ارز تلاش می کردند 
تا علاوه بر ایجاد جو منفی در مذاکرات، سوداگری 
در بازار دلار را نیز از دســت ندهنــد.  با این حال 
معامله دلار بالای 30 هزار تومان فقط روی کاغذ 
بود و مشتری پیدا نمی شد که بتواند دلار را به این 
قیمت بخرد یا بفروشد. با وجود این موضوع اما دلار 
در بازار غیررسمی و کانال های فردایی حتی به 31 
هزار تومان هم رسید.دلالان بازار ارز در این مدت 
برای کسب سود بیشتر به اعلام نرخ های غیرواقعی 
در بازار ســلیمانیه و هرات یا قیمت فردایی روی 
آوردند. در این بازارها قیمت هر دلار حتی به رقم 
بیش از 31 هزار تومان هم رســید و این افزایش 
نرخ موجب التهاب بازار ارز شد.اما با اقدامات بانک 
مرکزی، این روند ادامه دار نشد. اواخر هفته گذشته 
بود که خبر دستگیری 5 اخلالگر بازار ارز منتشر 
شد. بعد از آن بانک مرکزی عرضه ارز خدماتی به 
متقاضیان را آغاز کرد. برای کنترل بهتر بازار فروش 
ارز منوط به ارائه اسناد مربوط به صرافی های بانکی 
شد.رئیس کل بانک مرکزی هم برای رصد شرایط 
بازار ارز راهی میدان فردوسی شد که حضور وی در 
میدان فردوسی باعث آرامش در بازار شد.در این 
بازدید، »علی صالح آبادی«  به صرافی های بانکی 
تاکید کرد که عرضه ارز در بازار متشکل ارزی بیش 
از نیاز بازار است و به زودی دسترسی متقاضیان به 
ارز نیز تسهیل می شــود. رییس کل بانک مرکزی 
همچنین پــس از این بازدید بــه صرافی ها اعلام 
کرد که نیازهــای ارزی خود را بــه بانک مرکزی 
اعــلام کنند.همچنین رییس بانــک مرکزی در 
صحبت های خود به عرضه 1.3 میلیارد دلار ارز از 
ابتدای سال تا کنون اشاره کرد و گفت که این رقم 
3.7 برابری بیش از ســال گذشته است.بعد از این 
اقدامات، قیمت ارز در بازار تثبیت و جلوی رشــد 
بیشتر قیمت ها گرفته شــد و در گام بعد،  ریزش 
قیمت ارز در چهارراه اســتانبول آغاز شد.  بازدید 
میدانی خبرنگار ایرنا از وضعیت بازار حاکی از آن 
است که ظهر روز گذشــته، قیمت دلار به زیر 29 
هزار تومان رسیده و بســیاری از دلالان معتقدند 
ریزش قیمت ها در روزهای آینــده ادامه خواهد 
داشت.یکی از واسطه گران در میدان فردوسی به 
خبرنگار ایرنا گفت: از روز شنبه معاملات در بازار 
کاهش یافتــه و افراد تمایلی به خریــد ارز ندارند 
و قیمت هــا همچنــان رو به کاهش اســت.دلال 
دیگری با اشــاره به کاهش قیمت دلار و یورو در 
دو روز گذشــته،  گفت: معامله دلار و یورو دیگر 
سودی ندارد برای همین تصمیم گرفتیم که فعلا 
خرید و فروش نداشته باشیم و اگر این روند ادامه 
داشته باشد باید به فکر کار دیگری باشیم.بررسی  
کانال های تلگرامی نیز نشــان می دهد که قیمت 
نقدی و فردایی دلار و یورو نیز کاهش بوده اســت 

و در مرز عقبگرد به قیمت 28 هزار تومان است.

اخبار
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در پی افزایش قیمت اوراق تسهیلات مسکن و گران شدن 
هزینه دسترسی به وام مسکن، قرار است بانک تخصصی 
بخش مسکن طرحی برای کاهش هزینه این تسهیلات 
برنامه ریزی کند.به گزارش خبرنــگار مهر، در روزهای 
اخیر قیمت اوراق گواهی حق تقدم تســهیلات مسکن 
در معاملات بازار سرمایه افزایش بی نظیری داشته و هر 
برگه گواهی 500 هزار تومان تسهیلات مسکن به بیش 
از 100 هزار تومان رسیده است.این موضوع سبب شده 
تا هزینه خرید این برگه ها برای دریافت سقف وام مسکن 
زوجین تهرانی که در حال حاضــر 480 میلیون تومان 

اســت، به حدود 100 میلیون تومان برسد که عملًا به 
معنای از دست رفتن بیش از یک پنجم مبلغ وام خواهد 
بود.یک مقام مسئول ارشد در بانک عامل بخش مسکن 
در گفت وگو با خبرنگار مهــر، از وجود برنامه ای در این 
بانک برای کاهش هزینه دریافت وام خرید مسکن خبر 
داد.به گفته این مقام مسئول بانک عامل بخش مسکن، 

قرار است در هفته جاری این برنامه در هیئت مدیره بانک 
تصویب، نهایی و جزئیات آن اعلام شود.به نظر می رسد 
بهتر اســت متقاضیان دریافت تسهیلات خرید مسکن 
از محل اوراق، فعلًا دست نگه دارند تا این برنامه جدید 

نهایی شود.

علت گرانی ناگهانی اوراق مسکن علی 
رغم رکود شــدید بازار مسکن: سفته بازان 

بازار سرمایه
برخی کارشناسان اقتصاد مســکن معتقدند با وجود قفل 
شدگی فعلی بازار مسکن و رکود سنگینی که بر این بازار در 
بخش خرید و فروش حاکم است از یک سو و بی تأثیر بودن 
وام خرید مسکن در افزایش قدرت خرید مسکن خانوارها 
از سوی دیگر که سبب شــده تا اقبال به این تسهیلات به 
خصوص برای تهران و کلانشهرها به شــدت کاهش یابد، 
عامل این گرانی اوراق تسهیلات مســکن در بازار سرمایه، 
می تواند ورود سفت بازان و دلالان برای دسترسی به سود 
از محل فروش اوراق باشد.با توجه به اینکه بیشتر نمادهای 

بازار ســرمایه در روزهای اخیر با صفوف فروش سنگین و 
خروج پول حقیقی از بازار مواجهند، ســفته بازان به دنبال 
تسویه زیان های خود از ســایر نمادها از محل گران کردن 
اوراق تسهیلات مسکن هستند.حال آنکه این اوراق نه ابزاری 
برای دستیابی به سود کاذب در بازار سرمایه بلکه ابزاری برای 
تسهیل دسترسی متقاضیان خرید مسکن با استفاده از وام 

بانک عامل بخش مسکن است.

برنامه جدید بانک تخصصی بخش مسکن 
برای دریافت وام خرید چیست؟

پیگیری خبرنگار مهر حاکی است بانک عامل بخش 
مســکن احتمالاً در برنامه جدید خــود قصد دارد 
تا بخشی از این تســهیلات را از محل فروش اوراق 
تسهیلات مســکن و نیمی دیگر را از محل سپرده 
گذاری مســتقیم متقاضی دریافت این تسهیلات، 
تأمین مالی کند.با توجه بــه اینکه در حال حاضر، 
خریدار این اوراق، دیگــر نمی تواند به هیچ عنوان 
پولی که بابت خرید اوراق پرداخت کرده را بازیابی 
کند، اما در حالت ســپرده گذاری مستقیم، امکان 
بازگشــت این ســپرده در پایان دوره بازپرداخت 
اقساط تسهیلات خرید مسکن را خواهد داشت که 
به نوعی کمک به متقاضی خرید مسکن خواهد بود.

خبر خوش از وام مسکن با اوراق در راه است

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

ادامه روند نزولی نرخ سکه/ قیمت به ۱۳ میلیون و ۲۰ هزار تومان رسید
قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید دوشنبه ۲۲ آذر ۱۴۰۰ در بازار آزاد تهران با ۱۳۰ هزار تومان کاهش نسبت به دیروز به ۱۳ میلیون و ۲۰ هزار تومان رسید.قیمت هر 

قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۲ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان، نیم سکه ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان است.قیمت هر اونس طلا در بازارهای جهانی نیز ۱۷۸۶ دلار و ۸۰ سنت و هر گرم طلای ۱۸ عیار در بازار آزاد تهران یک میلیون و ۲۸۳ هزار و ۵۲۵ تومان است.



3 اقتصاد
ایران

www.kASBOKARNEWS. ir1400روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2370| سه شنبه 23 آذر ماه

ساز و کار اخذ  مالیات از مسکن
منصور غیبی، کارشناس مسکن 

مالیات ستانی از خانه های بالای 10 میلیارد تومان قبل از اینکه سود ریالی و مادی برای خزانه دولت داشته باشد ایجاد تنش و بازار روانی کاذب خواهد شد و آسیب های جدی به به بازار و اقتصاد مسکن وارد می کند. بهتر بود این نوع مالیات 
ستانی ابتدا به صورت پایلوت و آزمایشی در مناطقی از پایتخت اجرایی می شد نه اینکه از همان ابتدا و به صورت قطع در بودجه گنجانده شود. مناطقی که این مدل خانه های بالاتر از 10 میلیارد تومان در آنها وجود دارند کاملا معلوم و مشخص 

است. بنابراین این مالیات ستانی می بایست برای اطمینان از تحقق آن، در این مناطق به صورت پایلوت اجرایی می شد و پس از حصول نتیجه به تمام مناطق تهران، دیگر استان ها و شهرها تسری پیدا می کرد. 
از سوی دیگر سازوکار شناسایی، دریافت مبالغ و حتی برنامه ریزی برای محل هزینه کرد این درآمدها هم می بایست در حوزه اقتصاد مسکن مشخص شود. به هر حال این طرح هنوز در در حد یک انشاء است و نه اصلاحی در آن انجام شده و نه 
حتی خوانده شده است. هنوز برداشت مشخصی از آن وجود ندارد و مشخص نیست آیا این طرح سودی خواهد داشت یا خیر. طرح هایی متکی به تهدید، موجب امتناع مردم از حضور در حوزه اقتصاد مسکن خواهد شد. اگر می خواهیم مردم 

را از سوداگری در بازار مسکن خارج کنیم راه حل این نیست.
از طرفی دیگر اما علاقمند هستیم که مالیات ستانی از تمام فعالان اقتصاد مسکن دقیق و علمی انجام شود. اما راه حل این موضوع انتخابی نیست. اینکه برای مسکن بالای 10 میلیارد تومان مالیات داشته باشیم و برای کمتر از آن نداشته باشیم، 
درست و مناسب نیست. سازوکار تعیین شده باید هویتی مستقل داشته باشد تا درآمد حاصل از آن به اقتصاد مسکن باز گردد. این طرح می بایست به توسعه مسکن و املاک منجر شود. همچنین این طرح نباید باعث ایجاد تنش شود و گریز 
سرمایه های واقعی ساخت مسکن را رقم بزند. هنگامی که از سیاست های تنبیهی سخن به میان می آوریم باید در کنار آن سیاست های تشویقی نیز وجود داشته باشد.  باید امنیت سرمایه گذاری در بخش اقتصاد مسکن را تضمین کنیم. اینکه 

فقط مردم و سرمایه گذار را بترسانیم عواقب آن برای اقتصاد مسکن خوب نیست.  

رئیس اتحادیه مسافربري استان تهران گفت: امیداورم 
به یاري اتاق هاي اصناف ایران و تهران از موازي کاري 
وزارتخانه ها و تداخل در امور اصناف جلوگیري گردد، 
ضمن اینکه اگر دولتمردان با تولید و یا واردات اتوبوس، 
میني بوس و ون به داد حمل و نقل شهري نرسند بزودي 

این صنف زمین گیر خواهد شد.
علي انصافي، رئیس اتحادیه مسافربري استان تهران 
در آستانه ۲۶ آذر روز حمل و نقل اظهار داشت: به پاس 
خدمات طاقت فرساي ناوگان حمل و نقل کشور و براي 
آگاهي هر چه بیشــتر جامعه با نقش و جایگاه اساسي 
بخش حمل و نقل در اقتصاد ایران زمین این روز به نامروز 
حمل و نقل« انتخاب شده است؛ لذا باید به تمامي دست 
اندرکاران صنعت حمل و نقل کشور که بي شک رسیدن 
به توسعه پایدار شهري و عدالت اجتماعي در بخش حمل 
و نقل در گرو همکاري و مساعي تلاشگران، رانندگان، 
کوشندگان، امانتداران و شب زنده داران جاده ها مي 

باشد تبریک گفت.
وي در تاریخچه فعالیــت این اتحادیه بیان داشــت: 
اتحادیه صنف مسافربري استان تهران از قدیمي ترین 
اتحادیه هاي صنفي است که از سال 1۳1۲ سکان دار 
حمل و نقل مسافر بوده و در طول این مدت فشارها و 
ضربه هاي مهلکي را تحمل نموده؛ اما قد خم نکرده و 
با تلاش هاي زیادي که جهت تسهیل روند کسب و کار 

اعضا انجام داده به موفقیت هاي خوبي نیز دست یافته 
است. رئیس اتحادیه مسافربري استان تهران با اشاره در 
خصوص اقدامات اتحادیه اظهار داشت: پس از چهل سال 
تلاش بي وقفه اتحادیه خوشبختانه توانسته ایم موضوع 
پارکینگ که معضل بزرگي براي تحصیل پروانه کسب 
مسافربري شهري بود با دلایل متقن و مستندات و مجاب 
کردن مسئولین امر از ضوابط صدور پروانه کسب حذف 
کنیم. انصافي در ادامه تصریح کرد: این اتحادیه استاني 
است؛ لذا با تلاش هیئت مدیره اتحادیه و کمک شایان 
اتاق اصناف تهران و وزارت صمت، شــهرهاي استان 
تهران که پروانه کسب همگن صادر مي نمودند با دستور 
اکید هیئت عالي نظارت، کد آیسیک مسافربري صرفاً به 
اتحادیه استان تهران تعلق گرفت که در حال حاضر در 
اکثر شهرهاي اطراف تهران براي دریافت یا تمدید پروانه 

کسب به اتحادیه مراجعه مي نمایند.
وي معافیت هزینه طرح ترافیک براي اعضا را از دیگر 
اقدامات اتحادیه برشمرد و گفت: با تلاش هاي بي وقفه 
هیئت مدیره و جلسات مکرر با مســئولان ذیربط در 
شوراي شهر و شهرداري تهران و مجاب نمودن ایشان 
توانستیم کمک شایاني به رانندگان و دارندگان وسائط 
نقلیه شــهري عمومي )ع پلاک( که همگي از اقشــار 
زحمتکش جامعه مي باشند نموده و از پرداخت هزینه 

طرح ترافیک معاف گردیدند.

رئیس اتحادیه نانوایان سنگکي تهران در خصوص کیفیت 
نان بیان داشت: کیفیت نان همیشــه از سوي بازرسان 
اتحادیه، اتاق اصناف تهران و سازمان صمت رصد مي شود. 
از آنجایي که کارگران نانوایي ها فصلي و مهاجر هستند 
و متاسفانه گاهاً تغییرات و جابجایي زیادي در کارگران 
مشاهده مي شود هر فردي که نان را مي پزد متفاوت از 
نفر قبلي آن را به عمل مي آورد و در برخي مواقع موجب 

نارضایتي افراد مي شود.
اصغر پابرجا، رئیس اتحادیه نانوایان سنگکي تهران گفت: 
در گذشته هاي نه چندان دور کارگران نانوایي ها تغییر 
نمي کردند؛ بنابراین هم نانوا و هم مردم نانوایان را بخوبي 
مي شناختند؛ اما اکنون کارگران به طور روزانه در برخي 
مواقع تغییر مي کنند که به هزینه ها و دستمزد هم بر مي 
گردد. زمانیکه مزد کارگر بالا مي رود؛ اما هزینه و دخل و 
خرج نانوایي ها توازن ندارد، کارگر نانوایي بر سر کار نمي 

ماند و به کارهاي سبک تر مشغول مي شود و همان حقوق 
را مي گیرد و این از معضلات نانوایان است .

پابرجا تصریح کرد: از زماني که نرخ نان تغییر یافته، خدا 
رو شکر نانوایان رضایت دارند و برخلاف شهرستان ها، 
اعتراضي هم ندارند. از ســوي دیگر قیمت ها از ســوي 
بازرسان کاملاً رصد مي گردد. اتحادیه به تمامي تخلفات 

رسیدگي کامل مي کند.
وي در خصوص کیفیت برخي از آردها بیان داشت: اگر 
در برخي از آردها تفاوت کیفیت وجــود دارد کاملًا به 
گندمي بستگي دارد که وارداتي و خارجي است و عمدتاً 
از کشورهاي قزاقستان و روسیه وارد مي شود. کشورمان 
به دلیل کمبود آب و بارندگي متاسفانه در دو سال اخیر 
با کمبود آرد مواجه شده است. شایان ذکر است بهترین 
گندم کشور در استان گلستان، شهرستان گرگان و کنبد 

به عمل مي آید.

رئیس اتحادیه قنادان تهــران گفت: علی رغم افزایش 
قیمت مواد اولیه، قیمت شیرینی برای شب یلدا افزایشی 
ندارد.علی بهرمند رئیس اتحادیــه دارندگان قنادی، 
شیرینی فروشــی و کافه قنادی تهران گفت: قیمت 
شیرینی مصوبه تیرماه امسال است و افزایش قیمتی 
تابه امروز نداشته ایم. او ادامه داد: بر این اساس قیمت 
عرضه هر کیلوگرم شیرینیِ تر برای واحد های درجه یک 
۷۸ هزار تومان و در واحد های درجه دو ۶0 هزار تومان 
است، همچنین قیمت شیرینی زبان و پاپیونی هم برای 
واحد های درجه یک ۶۵ هزار تومان و برای واحد های 
درجه دو ۵0 هزار تومان است.  رئیس اتحادیه دارندگان 

قنادی، شیرینی و کافه قنادی بیان کرد: قیمت کیک 
یزدی با همان قیمت مصوب تیرمــاه برای واحد های 
درجه یک ۴۹ هزار تومان و برای واحد های درجه دوم 
۳۹ هزار تومان تعیین شده اســت.   او گفت: برخی از 
شیرینی ها مانند دسر، چون مدل و تنوع زیادی دارند 
و در اشکال مختلف تهیه می شوند قیمت بالایی دارند، 
ولی شیرینی هایی مانند تر و خشک قیمت مصوب است.
بهرمند اضافه کرد: متاسفانه قیمت آرد هم باعث افزایش 
قیمت شیرینی شده است به طوری که آرد صنف قنادان 
کیسه ای ۳۵0 هزار تومان است، ولی همان کیسه برای 

نانوایی ها ۷0 هزار تومان است.

رئیس اتحادیه فروشندگان آجیل و خشکبار تهران 
گفت: آجیل شب یلدا دو نوع شامل آجیل با باسلوق 
که حداقل 1۵0 هزار تومان و حداکثر ۲۵0 هزار تومان 
بوده و آجیل بدون باسلوق که حداقل 1۸0 هزار تومان 

و حداکثر ۲۷۵ هزار تومان است.
مصطفي احمدي، رئیس اتحادیه فروشندگان آجیل 
و خشکبار تهران در خصوص قیمت مصوب آجیل 
شــب یلدا، گفت: آجیل شــب یلدا دو نوع است که 
شامل آجیل با باسلوق که حداقل 1۵0 هزار تومان 
و حداکثر ۲۵0 هزار تومان بوده است و آجیل بدون 
باسلوق که حداقل 1۸0 هزار تومان و حداکثر ۲۷۵ 

هزار تومان است.

وي افزود: در حقیقت چهار قیمت آجیل وجود دارد 
و ممکن است کمتر از این قیمت ها نیز آجیل عرضه 
شود.احمدي بیان کرد: قیمت هاي بیشتر از قیمت 
مصوبه، آجیل هاي درخواستي هستند.وي اظهار کرد: 
بازرسان با کساني که جنس متعارف آجیل را بیشتر 

مي فروشند برخورد مي کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان آجیل و خشکبار تهران در 
ادامه گفت: قیمت آجیل کمتر از قیمت مصوب نیست 
و اگر جنس هاي دیگري مثل نخودچي به آجیل اضافه 
شود ممکن است پایین تر از قیمت مصوب آجیل به 
فروش برسد که عرف بازار نیست و آجیل شب یلدا 

چهار نرخ بوده که اعلام شده است

رئیــس اتحادیــه فروشــندگان لــوازم فلــزي 
خانگي)آشــپزخانه( تهران در لزوم ارائه مــواد اولیه با 
قیمت مناسب به تولیدکننده داخلي بیان داشت: اگر 
تولید داخلي مي خواهیم باید شرایط را براي تولیدکننده 
مســاعد کنیم، موانع را برداریم و کمک کنیم تا بتواند 
مواد اولیه با پایه مناســب و با کیفیت عالي تهیه کند. 
حسن حسني، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم فلزي 
خانگي)آشپزخانه( تهران تاکید کرد: باید بستري آماده 
سازیم تا تولیدکننده بتواند بازار داخلي را اشباع از کالاي 
با کیفیت و با قیمت مناسب کند و با ورود به بازار هاي 
منطقه دیگر کشورها را از دور خارج و کالاي خود را به 

فروش رسانده و به برند تبدیل کند.
وي در ادامه تاکید کرد: براي داشتن تولید داخلي باید بن 
بست هاي راه توسعه و پیشرفت را براي تولیدکننده باز 
کنیم، اما اکنون تولیدکننده هر روز مضطرب تر از دیروز 
در تهیه مواد اولیه، اموراتش را مــي گذراند. مواد اولیه 
به دلار و فروش به ریال کجا پیشــرفت و ترقي حاصل 

مي شود؟!

رئیــس اتحادیــه فروشــندگان لــوازم فلــزي 
خانگي)آشپزخانه( تهران افزود: مواد اولیه از خودمان، 
تولیدکننده داخل کشورمان، مصرف کننده در کشور 
خودمان، آنوقــت مواد اولیــه به دلار باید به دســت 
تولیدکننده برسد. این در حالي اســت که دلار هر روز 
نوسان دارد و ثابت هم نیست. باید قیمت دلار یک سال 
به طور ثابت فراهم باشد آن وقت مي توانیم انتظار داشته 

باشیم تولید داخلي موفق باشد.
وي بیان داشــت: دلار گران، مواد اولیه گران، محصول 
نهایي گران در نتیجه مصــرف کننده توان خرید ندارد 
و بازار راکد و بي رونق مي شــود. با این روند یک به یک 
تولیدي ها تعطیل و شاهد بیکاري عده زیادي خواهیم 
بود.حســني در ادامه تصریح کرد: زمانــي مي توانیم 
تولیدکننده موفق و واقعي باشیم که از صفر تا صد هر 
تولیدي را در کشور خودمان انجام دهیم. از طراح، تولید، 
بسته بندي تا ماشــین آلات، تکنولوژيِ و ... از خودمان 
باشد آنوقت مي توانیم بگوییم که صنعت لوازم خانگي 

داریم.

تا کنون برخی از محصولات 
کشــاورزی صادراتی ایران 
به دلیــل آلودگی به ســم و 
کودهای شــیمیایی باز پس 
فرســتاده شــده اند. فعالان 
بخش خصوصی هشدار می دهند که بی توجهی به مقابله 
با این معضل به از دست رفتن بازارهای صادراتی منجر 
می شود. پس از برگشــت خوردن فلفل، سیب و هلو از 
روســیه، در تازه ترین مورد، محموله کیوی ایران نیز از 
هند برگشت خورده اســت. ماجرای برگشت خوردن 
محصولات صادراتی کشاورزی به کشورهای هدف این 

روزها به موضوعی جنجال برانگیز تبدیل شده است. 
مهم تر اینکه بســیاری معتقدند ســم در میــوه ها و 
محصولات کشــاورزی وجود دارد و سالیان سال است 
این محصولات خوراک مردم اســت. کشورهای دیگر 
استانداردهایی برای واردات محصولات کشاورزی دارند 
که اخیرا در هیچ کدام از محصولات ایرانی این استانداردها 
وجود نداشته است. استفاده از سموم غیر استاندارد برای 
پرورش محصولات کشــاورزی به چالشی برای مردم و 

مصرف کنندگان تبدیل شده است. 

به هر ترتیب هندوستان وجود ذرات سفید روی پوست 
کیوی را دلیل برگشت خوردن این محموله اعلام کرده 
است. ماجرای وجود نیترات در برخی میوه های صادراتی 
ایران، موضوع آلودگی میوه هــا را دوباره در راس اخبار 
قرار داده است. گویا سم فقط برای ایرانیان مجاز است 
و مسئولان کشورهایی که محصولات کشاورزی ایران 
برای آنها صادر می شود حاضر به پذیرش این محصولات 

نیستند.
این در حالی اســت که مدیرکل فرآورده های غذایی و 
آشامیدنی ســازمان غذا و دارو در ارتباط با محصولات 
کشاورزی برگشت خورده از روسیه به دلیل وجود سموم 
دفع آفات در این محصولات گفت: این مساله را باید از 
جهاد کشاورزی بپرسید. حسین عزیزی در پاسخ به این 
سوال که آیا وزارت بهداشت هیچگونه نقشی در نظارت 
بر وضعیت سموم کشاورزی ندارد، گفت: مسائل را با هم 
اشتباه نکنید. وزارت جهاد کشاورزی باید مزارع و باغ ها 
را شناسنامه دار کند، یعنی به آنها کد بدهد که این کار 
را انجام نداده اســت. گواهی صادرات محصولات خام 
کشاورزی یعنی سبزیجات و صیفی جات و میوه ها همگی 

برعهده وزارت جهاد کشاورزی است.
اما در همین رابطه رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق 
بازرگانی تهران ضمن بررسی چرایی برگشت خوردن 

فلفل های ایرانی از روسیه، هشدار داد که این اتفاق برای 
سایر محصولات ایران نیز رخ خواهد داد. چند روز قبل 
اعلام شد که محموله ای از فلفل های صادراتی ایران که 
به روسیه ارسال شده، برگشــت خورده و روس ها اعلام 
کرده اند که این محصول ایرانی گواهینامه باقیمانده سموم 
کشاورزی ندارد و از این رو امکان ورود آن به خاک روسیه 
فراهم نیست. در ماه های گذشته خبر برگشت خوردن 
سیب زمینی ایران از ازبکستان و هندوانه ایران از برخی 
کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز منتشر شده بود که به 
نظر می رسد ریشه در عدم مدیریت صحیح فرایند سم 

پاشی به محصولات دارد.
رئیس  کمیسیون  کشاورزی و صنایع تبدیلی اتاق تهران 
با بیان اینکه »روســیه قوانین سخت گیرانه ای در مورد 
محصولات غذایی که وارد این کشــور می شود، اعمال 
می کند و حد مجاز آلاینده ها در مبادی ورودی به این 
کشور به شدت کنترل می شود« ادامه داد: در کشور ما 
محصولات کشاورزی بدون آنکه از نظر میزان آلایندگی 
مورد آزمایش قرار گیرند به بازار عرضه می شود. بنابراین، 
زمانی که محصولی مرجوع می شــود، در می یابیم که 
در مورد اســتفاده از کود یا آفت کش ها زیاده روی شده 
و همین مساله سبب می شــود که این کالاها از مقاصد 
صادراتی عودت داده شود. البته محصولات صادراتی به 

روسیه از اقصی نقاط جهان با این مساله مواجه هستند؛ 
به این دلیل که این محصولات  به شدت کنترل شده و 
قوانین سخت گیرانه ای بر آن اعمال می شود. کاوه زرگران 
با تاکید بر اینکه، محصولات کشاورزی ایران معمولا از نظر 
میزان آلایندگی مورد آزمایش قرار نمی گیرد، افزود: اگر 
فرآیند تولید به نحوی باشد که میزان و دفعات استفاده از 
آفت کش ها، آلایندگی محصول را افزایش دهد، طبیعی 
است که این محصول شانسی برای ورود به سایر کشورها 
نخواهد داشت. بنابراین، کشــاورزان در انجام فرآیند 
کشت باید به نحوه استفاده از سموم و آفت کش ها توجه 
نشان دهند. رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع تبدیلی 
اتاق تهران  گفت: در مورد ســطح استاندارد استفاده از 
سموم، قوانینی وجود دارد اما اجرا نمی شود و محصولات 
کشــاورزی با هر میزان آلایندگی از مزرعه برداشــت 

می شود و بدون هیچ کنترلی به مصرف می رسد.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشــاورزی در گفت و 
گویی با "کســب و کار" گفت: وزارت جهاد کشاورزی 
باید پروتکل   هایی با آنها امضا کند که هر دو طرف نه فقط 
ایران سلامت محصولات خود را در نظر بگیرند. از سوی 
دیگر وزارت جهاد کشاورزی باید به محصولات کشاورزی 
که صادر می کند نظارت کامل داشته باشد تا متناسب با 

استانداردهای آنها باشد.
سیدرضا نورانی اضافه کرد: بی توجهی متولیان به اطلاع 
رسانی روسیه مبنی بر گواهی نامه باقی مانده سموم منجر 
به بازگشت محصولات ایرانی مانند فلفل دلمه شد. اقدامی 
که باید برای جلوگیری از مخدوش شدن وجهه ایران در 
بازار های صادراتی محصولات کشاورزی در دستور کار 
قرار گیرد، رعایت استاندارد های صادراتی محصولات، 

پیش از انجام صادرات است.
نورانی اظهار داشت: سازمان حفظ نباتات درباره بیماری و 
آفت محصولات اعلام نظر می کند و گواهی صادر می کند 
و سازمان غذا و دارو و ســازمان استاندارد ایران سلامت 
و آنالیز را مورد بررســی می دهد که در صورت سلامت 
آن گواهی عدم باقیمانده ســموم صادر می کند و تا به 
امروز کشــور هند این گواهی را از صادرکنندگان ایران 
درخواســت نکرده و به یک باره اطلاعیه صادر کرده و 

کیوی ایران را برگشت داده است.

چرا مقاصد صادراتی حاضر به پذیرش محصولات ایرانی نیستند؟

برگشت   محصولات  صادراتی  کشاورزی
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

بــر اســاس لایحــه بودجه 
1۴01 قرار است از خانه های 
مسکونی و باغ ویلاهای بالای 
10 میلیارد تومان مالیات اخذ 
شــود. مالیات بر واحدهای 
مسکونی گران قیمت و بالای 10 میلیارد تومان مطابق 
بند ث تبصره ۶ لایحه بودجه 1۴01 تعیین و اخذ خواهد 

شد. 
حال باید دید با توجه به عدم موفقیت دولتها در مالیات 

ستانی از بخش های مختلف، آیا مالیات خانه های بالاتر 
از 10 میلیارد تومان تحقق خواهد یافت یا همان رویه در 
این بخش نیز تکرار خواهد شــد. همچنین باید دید در 
صورت اجرای این طرح سمت و ســوی قیمتها در بازار 
مسکن چگونه خواهد شد. در حالی که هنوز جزئیات این 
طرح منتشر نشده و تنها اخبار کلی مربوط به آن خوانده 
شده است، بسیاری از کارشناسان حوزه مسکن بر این 
باورند که طرح های تنبیهی منجر به فرار سرمایه از بازار 

مسکن خواهد شد. 
از سوی دیگر وزارت اقتصاد دولت سیزدهم نیز چندی 
قبل آیین نامه مالیات بر خانه های گران قیمت را به سرعت 

تدوین و در دولت مصوب کرد، اما برخی کارشناســان 
نرخ های آن را مؤثر نمی دانند. 

برخی کارشناســان اقتصادی با تأکید بر اینکه این پایه 
مالیاتی می تواند به ســود اقتصاد بخش مسکن باشد، 
معتقدند، انتقادی کــه می توان به آئیــن نامه موجود 
گرفت، ارزان بودن نرخ این پایه مالیاتی اســت. به گفته 
این کارشناسان، فلسفه مالیات بر خانه های لوکس، بهبود 
رقم فعلی ضریب جینی و کاهش فاصله طبقاتی میان 
بخش های ارزان و گران قیمت کلانشهرهاست. لذا با توجه 
به زیاد بودن فاصله قیمت مسکن در نقاط گران قیمت 
پایتخت و دیگر کلانشهرها با مناطق ارزان تر، می توان 

این شکاف را با نرخ های مالیاتی بازدارنده تری جبران کرد.
فعالان بازار مســکن همچنین معتقدنــد مالیات نیم 
درصدی برای خانه هایی که بعضاً تا بیش از 100 میلیارد 
تومان ارزش دارند، برای مالک این واحدها نگران کننده 
نیست. همچنین نمی توان روی درآمدهای این واحدهای 
مسکونی برای مصارف ذکر شده از جمله ساخت مسکن 
دهک های پایین، حساب کرد؛ به خصوص که در قانون 
جهش تولید آمده که این منبع درآمدی به صندوق ملی 
مسکن واریز شود تا برای ایجاد تعادل در بازار مسکن به 
مصرف برسد یا برای خانه دار شدن خانوارهای مددجوی 

نهادهای حمایتی برنامه ریزی شود.

مالیات خانه های بالای 10 میلیارد چه تاثیری بر بازار مسکن دارد؟

فرار سرمایه از بازار مسکن 
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

بدون تولید یا واردات اتوبوس، میني بوس و ون؛

صنف مسافربري زمین گیر خواهد شد

تغییرات متعدد کارگران نانوایي و نارضایتي مصرف کنندگان

قیمت مصوب شیرینی شب یلدا اعلام شد

تولیدات کنوني لوازم خانگي تنها مونتاژ است؛ نه صنعت

قیمت آجیل شب یلدا حداقل ۱۵۰ و حداکثر ۲۷۵ هزار تومان
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ديپلماسی سايبری اتحاديه اروپا برای جلوگيری از 
رفتارهای مخرب سايبری

کشورهای اتحادیه اروپا اقدامات گســترده ای برای جلوگیری از حملات 
سایبری ترتیب داده اند که در این گزارش به این فعالیت ها و اقدامات می 
پردازیم. به گزارش تسنیم؛ همزمان با پیشــرفت تکنولوژی، میزان وقوع 
جرایم سایبری افزایش چشمگیری پیدا کرده اســت. به عنوان مثال، بر 
اساس گزارش روندهای حملات سایبری )اواسط 2021(، در سال 2021 
سازمان  های آمریکایی به طور متوسط 443 حمله هفتگی را تجربه کرده  اند، 
که نسبت به اوایل ســال، 17 درصد افزایش را نشــان می  دهد. در اروپا، 
خاورمیانه و آفریقا، میانگین هفتگی حملات به ازای هر سازمان 777 مورد 
بوده که 36 درصد افزایش داشته است. سازمان  های منطقه آسیا پاسفیک 
نیز شــاهد 1338 حمله هفتگی بوده  اند که 13 درصد افزایش پیدا کرده 
است. این گزارش همچنین حاکی از آن است که تا اواسط 2021 حملات 
باج افزارها 93 درصد افزایش داشته است. کشورهای اروپایی نیز بی نصیب 

از حملات سایبری نبوده اند.
در این باره مقام های غربی بارها روســیه را به دســت داشتن در حملات 
ســایبری متهم کرده اند. آمریکا بریتانیا و هلند خواستار تلاش گسترده 
کشورهای غربی برای مقابله با جنگ الکترونیک و حملات سایبری روسیه 
شــده اند. دیپلمات های اتحادیه اروپا و ناتو بر این باورند که چین و کره 
شمالی و همین طور روسیه، تجهیزات هکری پیشرفته ای را برای جاسوسی 

از کشورهای غربی و انجام حملات سایبری و هکری توسعه داده اند.
در طی سال  های گذشته، مهم  ترین نگرانی اتحادیه اروپا افزایش رفتارهای 
مُخرب در فضای سایبری بوده است. مقامات اروپایی استدلال می کنند که 
هدف این رفتار  ها تضعیف یکپارچگــی، امنیت و رقابت اقتصادی اتحادیه 
اروپا با خطر احتمالی افزایش اختلافات داخلی است. با توجه به این نگرانی، 
شورای اروپا در سال 2017 چارچوبی به نام جعبه ابزار دیپلماسی سایبری 
را تصویب کرد که بر بهبود همکاری، جلوگیری از درگیری، کاهش تهدیدات 
احتمالی سایبری و تأثیر  گذاری رفتار متجاوزان احتمالی تأکید داشت. به 
عبارت بهتر، این ابتکار در پاسخ به نگرانی فزاینده در مورد افزایش توانایی 
و تمایل بازیگران دولتــی و غیردولتی برای انجام فعالیت  های ســایبری 

مُخرب بود.
هدف اصلی جعبه ابزار دیپلماسی سایبری شامل مجموعه  ای از ابزارها از 
جمله اعِمال تحریم  ها، توسعه ظرفیت  های پیام  رسانی و واکنش در سطح 
اتحادیه اروپا و کشــورهای عضو با هدف تأثیرگذاری بــر رفتار متجاوزان 
احتمالی، با درنظرگرفتنِ ضرورت و تناسب پاسخ، عنوان شده است. این 
 797/2019 )CFSP( چارچوب در ماه مه 2019 تحت تصمیم شورای
و مقررات شــورای )EU( 796/2019 تصویب شده و سالانه توسط شورا 
مورد بررســی قرار می  گیرد. به عنوان مثال در 18 می 2021 این شورای 
اروپا تصمیم گرفت که چارچــوب اقدامات محدودکننده در برابر حملات 
سایبری علیه اتحادیه اروپا یا کشورهای عضو آن را برای یک سال دیگر تا 

18 مه 2022 تمدید کند.
این چارچوب اجازه می  دهد تا اتحادیه اروپــا افراد و نهادهایی را که تصور 
می شــود در حملات ســایبری بزرگ و تهدیدکننده علیه اتحادیه اروپا 
یا کشورهای عضو آن ســهیم هســتند، با اعمالی مانند توقیف دارایی یا 
ممنوعیت سفر مورد اشاره در قوانین حقوقی شورا تحریم کند. بر اساس 
چارچوب مذکور، مجــازات تحریم در مــوارد ذیل قابل اجرا اســت: 1( 
افرادی که مسئول حملات ســایبری یا در تلاش برای انجام آن هستند؛ 
2( ارائه پشتیبانی مالی، فنی یا مادی برای حملات سایبری و یا از طریق 
برنامه  ریزی، آماده سازی، مشارکت، هدایت، کمک یا تشویق این حملات؛ 
3( با شــخص یا اشــخاصی که در موارد 1 و 2 به آن ها اشاره شده مرتبط 
هستند. از زمانی که این چارچوب به اجرا درآمده، در دو مورد استفاده شده 
است. اولین مورد در ژوئیه 2020 بود که شورای اتحادیه اروپا تحریم  های 
سایبری علیه هکرهای روسی، چینی و کره شمالی را که در حملات مختلف 
مانند حملات موسوم به »Wannacry« و »NotPetya« نقش داشتند، 
وضع کرد. مورد دیگر نیز در اکتبر 2020 و در جریان رسیدگی فنی و قانونی 
به حملات هکرهای 2015 به پارلمان آلمان اعِمال شــد. البته با توجه به 
حملات ســایبری اخیر علیه اتحادیه اروپا، به ویژه علیه بیمارستان  های 
تعدادی از کشورهای عضو، انتظار می  رود تعداد دیگری از موارد در لیست 

تحریم  های سایبری اروپا قرار بگیرد.
توجه اتحادیه اروپا در زمینه تحریم  های سایبری صرفاً به این موارد محدود 
نبوده است. به عنوان مثال شــورای اروپا در ســال 2018 برای مقابله با 
فعالیت های سایبری مُخرب که اهمیت فضای مجازی جهانی، باز، آزاد، با 
ثبات و امن را تضعیف می  کند، لایحه ای تحت عنوان »لایحه فعالیت  های 
سایبری مُخرب« را تصویب کرده و از فعالیت بازیگران مُخرب ابراز نگرانی 
کرد. در این لایحه عنوان شده بود که اتحادیه اروپا نگرانی جدی خود را در 
مورد افزایش توانایی و تمایل کشورهای ثالث و بازیگران غیردولتی برای 
پیگیری اهداف خود با انجام فعالیت های سایبری مُخرب ابراز می کند و به 
تقویت توانایی های خود برای مقابله با تهدیدات سایبری ادامه خواهد داد.

اتحادیه اروپا اذعان دارد که ماهیت به هم پیوسته و پیچیده فضای مجازی 
مستلزم تلاش  های مشترک بخش خصوصی، جامعه مدنی، جامعه فنی، 
کاربران و دانشــگاه برای مقابله با چالش  ها اســت. از ایــن رو از ذینفعان 
می  خواهد تا مسئولیت های خاص خود را برای حفظ یک فضای باز و آزاد و 
همچنین امن و پایدار انجام دهند.همچنین در سال 2019، نماینده عالی 
اتحادیه اروپا در سیاست خارجی با صدور بیانیه  ای به نمایندگی از اتحادیه 
اروپا بر ضرورت رعایت نظم مبتنی بر قوانین در فضای سایبری تأکید کرده 
و از بازیگران خواست تا از انجام فعالیت  های سایبری مُخرب از جمله سرقت 
مالکیت معنوی دست بردارند. همچنین اتحادیه اروپا از همه شرکای خود 
خواسته تا همکاری  های بین المللی را برای ارتقای امنیت و ثبات در فضای 

سایبری تقویت کنند.

با۲۷ساعتپروازبیوقفه؛
توليد پهپادی كه 16 موشك هل فاير حمل می كند

شــرکت جنرال اتمیکس از تولید پهپادی قدرتمند با بال های ثابت خبر 
داده که »موجاوه« نام دارد و می تواند 16 موشک هوا به زمین فوق دقیق 
هل فایر حمل کند. تولید چنین پهپــادی از آنجا اهمیت دارد که وزن هر 
یک از موشک های یادشــده 45 کیلوگرم است. این موشک ها با نام کامل 
Hellfire 114-AGM، از نوع موشــک های ضدزره هستند و توسط 
شرکت لاکهید مارتین تولید شده اند.این موشک ها با دقت بالایی قادر به 
نابودی تانک ها بوده و از زمین، دریا و هوا قابل شلیک هستند و تا به حال 
معمولاً بر روی بالگردهای نظامی نصب می شــدند. پهپاد Mojave که 
 1C-MQ و Reaper 9-MQ مدل به روز شــده پهپادهایی همچون
Gray Eagle محســوب می شــود، مجهز به موتور ام 250 تولید شده 
توسط شرکت رولزرویس با قدرت 450 اسب بخار است. با ارتقای بال های 
این پهپاد سرعت و دقت آن در زمان برخاستن و نشستن نیز بیشتر شده و 

می تواند در مجموع 1610 کیلوگرم بار حمل کند.

اخبار

چین و اروپا برای انتقال داده از مریخ همکاری کردند
مدار گرد مریخی »مارس اکسپرس« سازمان فضایی اروپا داده های کاوشگر چینی ژورانگ را جمع آوری کرده و پس از چند تست ارتباطاتی به زمین ارسال کرده است. کاوشگر ژورانگ 
طوری طراحی شده تا فقط با مدارگرد خود )تیان ون ۱( ارتباط برقرار کند. اما این کاوشگر مدتی طولانی تر از مأموریت برنامه ریزی شده خود فعال مانده و مدارگرد آن نمی تواند داده های 
زیادی را منتقل کند. بنابراین چین و اروپا تصمیم گرفتند طی آزمایشی داده های ژورانگ را به »مارس اکسپرس« و به زمین منتقل کنند.این روند کمی چالش برانگیز بود زیرا تجهیزات 

ارتباطی ربات ها با یکدیگر تناسب نداشت. ژورانگ می تواند داده ها را در فرکانسی منتقل کند که برای مارس اکسپرس قابل ردیابی باشد، اما برعکس این روند ممکن نیست. 

سخنگوی انجمن سازندگان 
خودرو و مجموعه های خودرو 
بــا انتقــاد از قیمت گذاری 
دســتوری در صنعت خودرو 
گفت: سیاست های غلط در این 
بخش منجر به ضرر خودروسازان و قطعه سازان شده است 
و تنها در سال گذشته سود 40 هزار میلیاردی را نصیب 
دلالان کرده است.به گزارش کســب و کار نیوز، نشست 
خبری اعضای هیات مدیره انجمن ســازندگان خودرو و 
مجموعه های خودرو روز دوشنبه برگزار شد.اعضای این 
انجمن با انتقاد از قیمت گذاری دستوری و افزایش قیمت 
مواد اولیه تولید داخل که بالاتر از قیمت جهانی به فروش 
می رسد، تاکید کردند علت افزایش قیمت خودرو در کنار 
تورم و افزایش قیمت ارز، افزایش بی حساب و کتاب مواد 
اولیه داخلی همچون فولاد، مس، آلومینیوم، پتروشیمی 
و.. است که بیش از صد درصد افزایش قیمت داشته است.

اعضای این انجمن همچنین با تاکید بر اینکه این انجمن  
علاقه ای به افزایش خودرو ندارد و از افزایش تولید ســود 
می برد، واردات خودرو در شرایط فعلی را به صلاح کشور 
ندانستند و بر سرمایه گذاری در صنعت و حمایت از بخش 

خصوصی تاکید کردند.

زیان10هاهزارمیلیادریقطعهسازانبادخالت
دولت

گلوردی گلستانی، رئیس هیئت مدیره انجمن سازندگان 
قطعات و مجموعه هــای خودرو با انتقــاد از نگاه برخی 
دستگاه های دولتی به بخش خصوصی گفت: متاسفانه نگاه 
غالب به این بخش همچنان دولتی و سیاسی است در حالی 
که دولت باید در راستای کمک به بخش خصوصی فعالیت 
کند و دخالتی نداشته باشد اما متاسفانه به دلیل دخالت 
دولتی قطعه سازان زیان 10 ها هزار میلیاردی را متحمل 
شدند و تنها دلالان سود کردند.گلستانی با بیان اینکه مواد 
اولیه تولید خودرو عمدتا در دست بخش دولتی است، گفت: 
مواد اولیه تولید قطعه و خودرو توسط شرکت  های داخلی 
بالاتر از نرخ جهانی در ایران فروخته می شود، اما با وجود 
گرانی مواد اولیه، تورم و... خودرو کمترین افزایش قیمت را 
داشته است و دلالان سود کرده اند و خودروساز و قطعه ساز 

مجبور هستند مواد اولیه را گران خریداری کنند.

وارداتخودرودرشرایطفعلیبهصلاحکشور
نیست

اصغر خسروشــاهی، نایب رئیس هیئــت مدیره انجمن 
ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو نیز در ادامه 
با انتقاد از برخی تلاش ها بــرای واردات خودرو گفت: در 
شرایط فعلی تحریم و... که تحت فشار اقتصادی هستیم، 
واردات خودرو به صلاح کشور نیست.خسروشاهی افزود: 
در دولت نهم و دهم و اوایل یازدهم و از سال 96-87، 600 
هزار خودرو وارد کردیم و13میلیارد دلار ارز از کشور خارج 
شد اما آیا خروج این میزان ارز توانست کمکی به صنعت 
خودروسازی و قطعه سازی کشــور کمک بکند؟ این در 
حالی است که این 13 میلیارد دلار ارز می  توانست صرف 
سرمایه گذاری و تقویت صنعت شــود.وی با بیان اینکه 
طی سال های اخیر وزارت صمت به دلیل کمبود ارز ثبت 
سفارش خودرو انجام نداده است، گفت: سوال این است که 
در حال حاضر مشکل خودرو حل شده است که اصرار به 
واردات خودرو داریم؟ واردات در مقابل صادرات نیز منجر 
به حل مشکل ارز و .. نخواهد شد.نایب رئیس هیئت مدیره 
انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو با بیان 
اینکه لازم است دولت و مجلس برنامه کلان 10ساله برای 
تقویت تولید و بخش خصوصی تدویــن کند، گفت: در 

حال حاضر به دلیل کمبود ارز و نقدینگی کارخانه ها با 50 
درصد ظرفیت مشغولند و اگر ارزی وجود دارد اولویت برای 
سرمایه گذاری در این بخش است.خسروشاهی با بیان اینکه 
انجمن سازندگان قطعات علاقه ای به افزایش قیمت خودرو 
ندارد، گفت: قیمت پایین باعث افزایش فروش می شود و ما 
به عنوان قطعه ساز از افزایش تولید سود می بریم.وی با بیان 
اینکه مواد اولیه همچون فولاد، آلومینیوم، مس، پلیمر در 
کمترین حالت بیش از50درصد افزایش قیمت داشته اند، 
گفت: برای کنترل قیمت خودرو باید جلوی افزایش قیمت 
در این بخش گرفته شود.این بخش را دولت ازاد گذاشته 
مواد اولیه را به قیمت جهانی بفروشند اما در داخل حتی 
بالاتر از قیمت جهانی می فروشد.خسروشاهی با بیان اینکه 
شرکت های فولاد، پتروشــیمی، مس و ...سودهای کلام 
از بازار داخلی و صادرات دارنــد و 50درصد تولید خودرو 
نیز مربوط به همین مواد اولیه است که با قیمت بالا باید از 
تولیدکننده های داخلی خریداری شود. به این موضوع تورم، 
مالیات، بهره بانکی و ...هم اضافه می شود و در این میان هیچ 
کس حتی دولت حاضر نیست از سود خود بگذرد و تنها از 
حلقه آخر زنجیره تولید که خودروساز است می خواهند 
قیمت را افزایش ندهد که ایــن امکان پذیر و واقع بینانه 
نیست.وی با بیان اینکه قطعه ساز و خودرو ساز سودی از 
افزایش قیمت خودرو نمی بــرد، افزود: باید تعرفه قیمت 
مواد اولیه برای داخل کاهش پیدا کند ویا در بخش مالیات 
و ...تخفیفی برای تولیدکننده باید قائل شد.خسروشاهی 
در پاسخ به سوالی گفت: از سال 91 تا ابتدای سال 1400، 
85 هزار میلیارد تومان زیانِ خودروســازان بوده است. با 
این افزایش قیمت احتمالا شرکت ها از زیان دهی خارج 

می شوند.

پــولافزایشخــودروبهجیــبدولتو
فروشندگانمواداولیهداخلیمیرود

مازیار بیگلو، دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو نیز با بیان اینکه پول افزایش خودرو به جیب دولت و 
فروشندگان مواد اولیه داخلی می رود، گفت: افزایش قیمت 
می توانست با راهکارهایی که ما چندین سال است ارائه 
می دهیم، به این شکل صورت نگیرد.وی افزود: نمایندگان 
مجلس صحبتی از افزایش قیمت مس، فولاد، آلومینیوم، 
پتروشیمی و .. نمی کنند. در حالی که با افزایش  قیمت مواد 
اولیه داخلی که ربطی به تحریم ندارد باید برخورد شود تا 
بتوان قیمت  ها را کنترل کرد.بیگلو ادامه داد: در 43سال 
گذشته قیمت گذاری دســتوری در یک مورد هم موفق 

نبوده ونهایتا به ضرر مصرف کننده است.

35هزارتا36هزارمیلیــاردتومانمیزان
تعهداتخودروسازانبهقطعهسازان

شاپور سامعی، رئیس کمیته پولی و بانکی انجمن سازندگان 
قطعات و مجموعه های خودرو نیز با انتقاد از قیمت گذاری 
دســتوری خودرو گفت: قیمت گذاری دســتوری باعث 
کاهش توان پرداخت خودروسازان به قطعه سازان شده 
است. میزان تعهدات خودروسازان به قطعه سازان 35 هزار 
تا 36 هزار میلیارد تومان بوده که 12 تا 13 هزار میلیارد 
تومان از آن سررسید گذشته است. با کاهش میزان تولید 
هم فروش قطعه سازان کمتر می شود.وی افزود: پرداخت 
120 روزه برای قطعه سازان تبدیل به رویا شده است. در 
وضعیت فعلی طی 3 تا 4 ماه بین 5 تا 10 درصد پرداخت 
می شود و خرید دِین داده می شود. با توجه به اینکه قیمت 
تمام شده بانک ها بالا است و نمی توانند بیش از 18 درصد 
سود بگیرند، بین 20 تا 25 درصد از وامی که می خواهند 
بدهند را مسدود می کنند که یک سال بعد آزاد می شود. 
بهره این پول به علاوه 18 درصد محل سود بانک ها است.

وی اضافه کرد: اگر یک خودروساز بخواهد به قطعه ساز 100 
میلیارد تومان پرداخت کند، بانک با این روش پرداخت 
دِین 25 درصد پول را مســدود می کنــد و با 18 درصد 

بهره ای هم که وجود دارد در ازای 100 میلیارد تومان 57 
میلیارد تومان به قطعه ساز پرداخت می کند. علاوه بر این 

بیشتر چک های خودروسازها هم به موقع پاس نمی شود.

40هزارمیلیاردتومانسودنصیبدلالانشد
فرهاد بهنیا، عضو هیــات مدیره و ســخنگوی انجمن 
قطعه سازان نیز تصریح کرد: در سال 90 ایران رتبه 18 را در 
بین تولیدکنندگان خودرو از نظر تعداد تولید با یک میلیون 
و 690 هزار دستگاه داشت که این رتبه در میان کشورهای 
در حال توســعه پنجم بود. با این روند تا سال 1400 ما 
باید به تولید 3 میلیون خودرو در سال می رسیدیم اما با 
سرکوب قیمتی، این رقم در سال 98 حتی به کمتر از 800 
هزار دستگاه رسید و زیان انباشته خودروسازان نیز 80 هزار 
میلیارد تومان شد که این میزان هم به قطعه ساز منتقل 
شد. این در حالی است که در این مدت 40 هزار میلیارد 
تومان نصیب بخش دلالی کشور شده است که این موضوع 
نشانگر سیاست های غلط شــورای رقابت است که باعث 
زیان خودروساز و قطعه ساز در مقابل سود دلالان می شود.

وی اضافه کرد: اگر شــورای رقابت هم بخواهد نمی تواند 
قیمت مواد اولیه را کاهش بدهد چراکه زور شورای رقابت 
به شرکت های بزرگ تولیدکننده مواد اولیه نمی رسد.بهنیا 
گفت: ایران رتبه نخســت اتلاف ترافیکی و تهران رتبه 4 
آلودگی کلانشهرها را دارد. 3 میلیون خودروی فرسوده در 
کشور تردد می کنند. هر خودروی فرسوده 6.65 لیتر مازاد 
سوخت دارد که با نرخ میانگین سوخت در ایران و جهان 
حدود 53 هزار میلیارد تومان برای سوخت این خودروها 
هزینه می شود. حدود 81 هزار میلیارد تومان هزینه جانی 
ناشی از آن بوده و بیشتر از 10 هزار میلیارد تومان اتلاف 
ترافیک داریم. علاوه بر این برای این خودروهای فرسوده 
جاده و پارکینگ هم لازم است که هزینه دارد.سخنگوی 
انجمن قطعه سازان تاکید کرد: با این روند در سال 1404، 
8 میلیون خودروی فرسوده در کشور تردد خواهند کرد. 
مجموع این هزینه های تحمیل شده برای کشور 220 هزار 
میلیارد تومان است که در سال 1404 به 550 هزار میلیارد 
تومان می رســد. علاوه بر این هزینه بیماری ها و تخریب 
محیط زیست هم بسیار زیاد اســت.بهنیا یادآور شد: در 
سال 17 هزار میلیارد تومان هزینه قطعات یدکی داریم 
که 70 درصد آن واردات اســت که از این 70 درصد هم 
70 درصد نصیب خودروهای فرسوده می شود. پیشنهاد 
ما این است که واردات خودرو منوط به اخذ 8 تا 10 گواهی 
اثبات خودرو شــود. با این روند واردات خودرو جایگزین 

خودروهای فرسوده می شود.
سخنگوی انجمن قطعه سازان بیان کرد: دولت رقمی بین 80 
تا 100 هزار میلیارد تومان را برای تسهیلات تعویض خودرو 
به دارندگان خودروهای فرســوده تعریف کند تا انگیزه ای 
برای تغییر خودروی خود داشته باشند. با این حال جلوی 

اتلاف 200 هزار میلیارد تومان را در سال می گیرد.

ظرفیتخودروسازیبالایدومیلیوندستگاه
است

محمد شــهپری، عضو هیئت مدیره انجمن سازندگان 

قطعات و مجموعه های خودرو با بیان اینکه 80-90هزار 
میلیارد ضرر انباشته خودروسازان است، گفت: مولفه های 
تولید در یک سال گذشته بالای صد درصد افزایش قیمت 
داشته است و قیمت دلار هم افزایش یافته است و در این 

میان خودروساز و قطعه ساز ضرر کرده اند. 
وی با بیان اینکه  ظرفیت خودروسازی بالای دو میلیون 
دستگاه اســت، گفت: تا اخر امســال تولید نهایتا به یک 
میلیون دستگاه می رســد این در حالی است که افزایش 

تولید اشتغالزایی را به دنبال دارد.

سرکوبقیمتیبیشتردرموردقطعهسازان
صورتگرفتهاست

ریاســت کمیته خودکفایی و ســاخت داخــل انجمن 
قطعه سازان در ادامه با بیان اینکه تامین 70-80 قطعات 
خودرو بر عهده خودروســازان داخلی اســت، گفت: در 
مجموع 4میز داخلی ســازی، حدود 140میلیون یورو 

کاهش ارزبری داشتیم
علی نادری با بیان اینکه از ســال گذشته قیمت ها به روز 
رسانی نشده است، گفت: سرکوب قیمتی بیشتر در مورد 
قطعه ســازان صورت گرفته اســت وجز دلالان کسی از 
وضعیت صنعت خودرو راضی نیست. وی افزود: صنعت 
خودرو صنعت مادر است و با 60 صنعت ارتباط مستقیم 
دارد از همین رو نیاز به نقشه راه و استراتژی بلندمدت دارد 

و زنجیره تولید و قطعه سازی باید تقویت شود.
ریاســت کمیته خودکفایی و ســاخت داخــل انجمن 
قطعه سازان در ادامه با بیان اینکه سرمایه اصلی ما نیروی 
انسانی اســت، گفت: این نگرانی وجود دارد که با کمبود 

نیروهای متخصص رو به رو شویم. 

صنعتالکترونیکدرکشوربایدتقویتشود
عادل پیرمحمدی، عضو هیئت مدیره انجمن سازندگان 
قطعات و مجموعه های خودرو نیز با بیان اینکه کل ارزبری 
به ازای هر خودرو 2 هزار دلار یا1750یورو است، گفت: از 
این مقدار 600 یورو  مربوط به قطعات برق الکترونیک است 

که مربوط به خودروساز نیست. 
وی با بیان اینکه در هر خودرو، 24برد استفاده می شود، 
گفت: قطعات برد ساخت داخل نیست در حالی که صنعت 

الکترونیک باید صنعت خودرو را حمایت کند. 
پیرمحمدی با بیان اینکه به عنوان نمونه شرکت هیوندایی 
در صنعــت الکترونیک هیچ نوع ســرمایه گذاری نکرده 
است، گفت: بخشی از مشکل خودروهای ناقص در بخش 

الکترونیک است، باید این بخش در کشور تقویت شود.
وی افزود: 35درصد وابســتگی به خارج در این بخش به 
دلیل قطعات برق و الکترونیک اســت و 550یورو حدودا 
واردات دیگر مواد اولیه اســت و از 1750یورو ، 500یورو 
ارزبری بر عهده خودروســاز است که قطعات های تک را 
شامل می شــود و تلاش داریم تا 80درصد داخلی سازی 

انجام دهیم. 
پیرمحمــدی ادامــه داد: از دو هزار دلار یــا 1750یورو 
واردات،30درصد درزمین خودروســاز اســت که نیاز به 

سرمایه گذاری دارد

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اعلام اینکه دولت حتی در 
نیمه دوم امسال هم حق قانونی برای استفاده از ارز ترجیحی 
ندارد و مجوزی برای ادامه در ســال آینده نیست گفت که 
افزایش قیمت ها بعد از حذف طبیعی است ولی با حمایت 
و پرداخت ریالی، قدرت خرید حدود پنج دهک افزایش پیدا 
می کند ولی دهک های پردرآمد باید پول بیشتری خرج کنند.
به گزارش ایسنا، طبق رسم هر ساله یک روز پس از ارائه لایحه 
بودجه به مجلس، امروز-دوشنبه- نیز سازمان برنامه و بودجه 
در نشستی خبری با حضور رئیس سازمان به همراه برخی 

مدیران به تشریح ابعاد بودجه پرداخت.

بودجه1401پاسخگواست 
در ابتدای این نشست مسعود میرکاظمی -رئیس سازمان برنامه 
و بودجه - با اشاره به وضعیت منابع غنی ایران گفت که علی رغم 
تمام این امکانات این موضوع مطرح است که چرا اوضاع اقتصادی 
مردم مناسب نیست و چند دهک وضعیت مناسبی ندارند، چرا 
رشد اقتصادی آن طور که هدف گذاری شد محقق نشده یا بیکار دو 
رقمی است وقتی که هدف گذاری ها به گونه ای دیگر بوده است.وی 
گفت: وقتی اهداف کلان محقق نمی شود نمی دانم باید از چه کسی 
سوال کنیم یا مورد سوال قرار دهیم پس بودجه باید پاسخگو باشد 
و اهداف را پوشش دهد، بر این اساس جهت گیری بودجه 1401 
رفتن به سمت پاسخگویی است.در ادامه این نشست رئیس سازمان 

برنامه و بودجه به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.

ارز4۲00یکنامعادلهاست
میرکاظمی در پاسخ به سوال ایسنا، در رابطه با جریان حذف 

ارز 4200 در سال آینده و چگونگی هزینه کرد منابع ناشی از 
آن که حداقل 200 هزار میلیارد تومان است توضیحاتی ارائه 
کرد و گفت که دولت برای ســال جاری هشــت میلیارد دلار 
ظرفیت اســتفاده از ارز 4200 تومانی داشته است و این تمام 
شده و برای نیمه دوم سال امکان استفاده نداشته است ولی به 
هر ترتیب برای اینکه به مردم فشاری وارد نشود تاکنون ادامه 
دارد.رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اگر بخواهیم 
اقتصاد یک کشــور را بهم بریزیم کافی است که یک نامعادله 
به آن اضافه کرد گفت: ارز 4200 یک نامعادله بود که باید در 
مورد آن تصمیم گرفت بر این اســاس در حال حاضر هم ابعاد 
 آن تا پایان ســال در حال بررسی است و برای سال بعد شفاف 

خواهد شد.

نیازارز4۲00به1۸میلیارددلاررسیدهاست
وی با بیان اینکه زمانی که دولت را تحویل گرفتیم برخی 
ذخایر راهبردی بین 30 تا 70 درصد از سقف خود پایین تر 
بود ادامه داد: بر این اساس باید این ذخایر تکمیل می شد ولی 
در مجموع با دو مشکل مواجه هستیم اول نیاز به افزایش 
واردات به دلیل کاهش تولید داخل که در اثر خشکسالی 
اتفاق افتاده و دیگر افزایــش تند قیمت در بازار جهانی که 
برخی اقلام مانند روغن تا دو برابر گران شــد، نیاز بود رقم 
ارز 4200 از هشــت به 18 میلیارد دلار افزایش پیدا کند 

در حالی که چینن مجوزی نبود و باید در نیمه دوم امسال 
تعیین تکلیف می شد.

گرانیطبیعیاست
وی همچنین با اشــاره به اینکه تورم و افزایش قیمت کالا 
بعد از حذف ارز 4200 را رد نمی کنیم گفت: به هر صورت 
این افزایش قیمت با توجه به انتظارات تورمی طبیعی است 
ولی باید توجه داشت که در حال حاضر هم برخی کالایی 
که مستقیم یا غیر مستقیم از ارز 4200 استفاده می کنند 
مطابق با نرخ ترجیحی نیســت و دلیلی ندارد ارز در بازار 

بریزیم و دلالان و واسطه ها از آن سواستفاده کنند.

مبلغجدیدیارانهچقدراست؟
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه با اشاره به اینکه برای 
جبران حذف ارز 4200 و حمایــت از دهک های پایین حدود 
100 هزار میلیارد پیش بینی شده است و مبلغ پرداختی بابت 
حذف ارز 4200 احتمالا بین 90، 100 تا 120 هزار تومان در 
دهک های پایین متغیر خواهد بود.به گفته میرکاظمی، جریان 
به نحوی خواهد بود که قــدرت خرید حدود پنج دهک پایین 
افزایش یافته و دهک های بالا که ســرانه مصرف بالاتری دارند 
پول بیشتری خرج خواهند کرد.وی این را هم گفت که در حال 
حاضر 85 میلیارد دلار یارانه پنهان پرداخت می شود که عمده 

آن را پردرآمدها مصرف می کنند در حالی که کسی نسبت به این 
موضوع اعتراض ندارد ولی دولت سعی بر تغییر این روال دارد.

پرداختیارانهمعیشتیونقدیادامهدارد
میرکاظمی همچنین گفت که پرداخت یارانه نقدی و معیشتی 
هم در سال بعد ادامه دارد ولی به گونه ای که یارانه پردرآمدها 

حذف و به سمت کم درآمدها حرکت و افزایش پیدا کند.

هزینه50هزارمیلیاردیحقوقکارکناندرهرماه
رئیس سازمان برنامه و بودجه در رابطه با انتقادات مطرح 
شده نسبت به میزان 10 درصدی افزایش حقوق کارکنان 
و عدم تناسب آن با تورم در سال آینده گفت: نحوه افزایش 
حقوق طی سال های گذشته سنتی بوده که خارج از بودجه 
انجام شده و به استقراض از بانک مرکزی منجر شده است 
و اکنون این 4000 میلیارد تومان نقدینگی که در اقتصاد 
وجود دارد بخش قابل توجهی از آن نتیجه همین پرداخت 
های حقوق است. بطوریکه دولت گذشته در ابتدا مصارف 
89 هزار میلیارد تومانی داشت، ولی در آخرین سال به بیش 
از 1200 هزار میلیارد تومان رسیده بود که حداقل 650 هزار 
میلیارد تومان در ســال مربوط به پرداخت حقوق بوده که 
عمده آن از خلق پول ایجاد شده است.وی ادامه داد: نمی توان 
به این رویه برای پرداخت حقوق ادامه داد و برای پرداخت 
به جمعی محدود تورم سنگینی را به عموم جامعه تحمیل 
کرد.به گفته وی جریان پرداخت حقوق به سمتی رفته که 
همواره هزینه های جاری افزایــش و بودجه های عمرانی 

کاهش پیدا کرده است.

علت افزايش قيمت خودرو گرانی  مواد اوليه است

انتقاد از قیمت گذاری دستوری خودرو
واردات خودرو در شرايط كنونی به صلاح نيست

مریمبابائی
Newskasbokar@gmail.com

رئيس سازمان برنامه و بودجه :

جزئیات حذف ارز 4۲00 تومانی


